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دلایل رشد افسارگسیخته نرخ محصولات فولاد بررسی شد

ذوب آهن اصفهان با راه اندازی کوره بلند شماره یک، جهش تولید را محقق می سازد
در مجمع عمومی عادی سالیانه ذوب آهن اصفهان عنوان شد:

ذوب آهن اصفهان،  و دنیای اقتصاد را برگزید
مجمع عمومي عادي س��اليانه ذوب آهن اصفهان با 
حضور سهامداران، نمايندگان صاحبان سهام، اعضاي 
هيات مديره و نماينده س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار 
تهران، در تالار تشريفات و تالار آهن ذوب آهن اصفهان 
با رعايت پروتکل های بهداش��تی پنجشنبه 19 تيرماه 
برگزار ش��د. نمايندگان سهامداران عمده ذوب آهن  در 
جايگاه هيأت رئيسه قرار گرفتند و دکتر سعيد عبودی 
رئيس هيات مديره شرکت صدر تامين رياست مجمع 

را عهده دار شد. 
مهندس منصور يزدی زاده 
ذوب آه��ن  مديرعام��ل 
اصفه��ان در ارائ��ه گزارش 
هيأت مدي��ره مرب��وط ب��ه 
و   98 س��ال  عملک��رد 
برنامه هاي آتي اين شرکت 
گف��ت:  رک��ورد توليد با دو 
ک��وره بلند و ثب��ت رکورد 
روزانه، ماهانه و سالانه توليد کک ازجمله دستاوردهای 

سال قبل است.
وی با اش��اره به دستيابی به رکورد کمترين مصرف 
کک، اظهار کرد: کک مهمترين بخش قيمت تمام شده 
ش��رکت در بح��ث ان��رژی اس��ت و در حالی که ديگر 
فولادس��ازان از گاز استفاده می کنند، اما ذوب آهن به 
دليل روش توليد کوره بلند ناچار به اس��تفاده از کک 
است. مديرعامل شرکت ذوب آهن با تاکيد بر اينکه به 
دليل کمبود کمی و کيفی در زغال س��نگ در کشور و 
همچنين کمبود کک در کشور ناچار به واردات هستيم 
که مجموع آنها 50 درصد قيمت تمام ش��ده ش��رکت 
ذوب آه��ن را دربرمی گيرد، اف��زود: در اين حوزه عدد 
512 کيل��و ب��ه ازای ه��ر تن چدن را در س��ال 98 به 
510 کيلو رس��انديم و اميدواريم در سال 99 اين روند 

کاهشی ادامه يابد.
وی با اش��اره به روند آزمايشی پروژه PCI به عنوان 

يکی از پروژه های اقتصادی ذوب آهن، اظهار کرد: قرار 
بود بهره برداری رسمی از اين پروژه در فروردين امسال 
با حضور رئيس جمهور انجام ش��ود که به دليل شرايط 
موجود اين اتفاق رخ نداد، اما امروز شرکت از اين پروژه 
اس��تفاده آزمايش��ی می کند. وی با بيان اينکه يکی از 
فاکتورهای مهم صنعت فولاد توليد سرانه فولاد است، 
اظهار کرد: ميزان توليد ذوب آهن در س��ال 97به ازای 
هر نفر، 161 تن بود که اين عدد در س��ال 98 به 174 
تن رسيد و پيش بينی می شود در سال جاری با جهش 
توليد و با راه اندازی کوره ش��ماره يک به عدد 199 تن 
به ازای هر نفر برس��يم که اين حاصل دو اقدام ازجمله 
افزايش توليد و ديگری خروجی شرکت است و در عمل 

جهش توليد در اين شرکت محقق می شود.
مديرعامل ش��رکت ذوب آهن با اشاره به ثبت رکورد 
صادرات ش��رکت ذوب آهن در س��ال گذش��ته با يک 
ميلي��ون و 155 هزار تن محص��ول، گفت: اين ميزان 
ص��ادرات معادل 50 درصد محصولات اصلی ش��رکت 

است. 
وی افزود: تثبيت س��ودآوری ش��رکت را در س��ال 
گذش��ته شاهد بوديم و امس��ال 880 ميليارد تومان را 
هدف گذاری کرديم. بدين ترتيب زيان انباشته شرکت 
را به صفر خواهيم رساند و سال آينده به طور قطع سود 
تقس��يم خواهيم کرد. وی با بيان اينکه در س��ال 98 
نسبت به سال 97 شاهد رشد 57 درصدی هزينه های 
مواد اوليه بوديم، ادامه داد: رشد هزينه ها در حالی بود 
که رشد فروش شرکت 28 درصد رقم خورد و اين يکی 
از دلايل نرس��يدن به سود عملياتی مناسب ذوب آهن 

همانند سال 97 بود. 
مديرعام��ل ذوب آه��ن ب��ا اش��اره به دلايل رش��د 
هزينه ه��ای ذوب آهن، اظهار کرد: رش��د 57 درصدی 
قيمت زغال و همچنين نرخ افزايش��ی تورم و... موجب 

رشد هزينه های توليد در ذوب آهن شده است.
وی ب��ا بي��ان اينک��ه ذوب آهن در بحث ف��روش با 

محدوديت هاي��ی در فروش محصولات خود در بورس 
کالا مواجه شد، تاکيد کرد: در اين شرايط به سود قابل 
پيش بينی دست نيافتيم برآورد ما از سود از دست رفته 

800ميليارد تومان بوده است.
يزدی زاده در ادامه به چالش های پيش روی شرکت 
اش��اره کرد و گفت: بزرگترين مشکل ذوب آهن کمبود 
مواد آهن دار در کشور است، اما با رويکرد جديد وزارت 
صمت روند خام فروش��ی رو به کاهش است و با تدابير 
ص��ورت گرفته قرار اس��ت پيش از ص��ادرات ابتدا نظر 

توليدکنندگان داخلی جلب شود.
وی با اش��اره به ترجيح معادن به تبديل سنگ آهن 
به کنس��انتره و گندله که ي��ک چالش برای ذوب آهن 
محس��وب می شود، گفت: ما امروز با کمبود سنگ آهن 
درش��ت دانه در کش��ور مواجه هس��تيم، از سوی ديگر 
برخی صنايع بالادستی همچون گل گهر و چادرملو به 
توليد فولاد روی آورده اند و در اين ش��رايط آنها تامين 

مواد اوليه خود را در اولويت قرار داده اند.
وی ب��ا اش��اره ب��ه اينک��ه ذوب آهن همانن��د ديگر 
فولادسازان از يارانه انرژی برخودار نيست، اظهار کرد: 
مطابق آخرين برآورد ذوب آهن به ازای هر کيلو توليد 

محصول 1050 تومان از يارانه انرژی بی بهره است.
وی با اشاره به برنامه های مقابله با چالش های موجود، 
اظهار کرد: ش��رکت ذوب آهن ب��ه دنبال خريد معادن 
زغال س��نگ و سنگ آهن اس��ت و اقداماتی نيز صورت 
گرفته اس��ت، همچنين تمديد مجوز هيات وزيران در 
عرض��ه يک ميليون و 750 هزار تن س��نگ آهن، ارائه 
برنامه تامين کامل مواد اوليه ذوب آهن و پيشنهاد آن 
ب��ه وزارت صمت از مهمترين برنامه های اين ش��رکت 

است. 
وی ب��ا اش��اره ب��ه راه اندازی کوره بلند ش��ماره يک 
ذوب آه��ن، تصري��ح کرد: با وجود کمبودهای بس��يار 
در آس��تانه راه اندازی کوره بلند شماره يک هستيم اما 
مهمترين بحث آن تامين پايدار مواد اوليه آن است که 

با برنامه ريزی وزارت صمت به زودی ش��اهد راه اندازی 
آن خواهيم بود.

ذوب آهن اصفهان یکی از ظرفیت های  �
مهم جهش تولید در کشور است

عل��ی احمدي��ان ريي��س 
ذوب آه��ن  هيات مدي��ره 
حاش��يه  در  اصفه��ان  
عمومی  مجم��ع  برگزاری 
ش��رکت ب��ه خبرن��گار ما  
گفت: از گذش��ته نسبت به 
ذوب آهن اصفهان و فضای 
توليد آن ش��ناخت داشتم 
اما برای حضور در جمع کارگران پرتلاش اين کارخانه 
و کارشناس��ان آن و همچنين به روز کردن اطلاعاتم، 
بازديده��ای جامعی از کليه بخش های خط توليد اين 
کارخان��ه عظيم داش��تم و از نزدي��ک در جريان روند 

فعاليت ها قرار گرفتم.
وی افزود: در جلس��ات هيات مديره شرکت دو پروژه 
توليد ريل و همچنين PCI  به طور خاص مورد بحث 
و تبادل نظر قرار می گيرد زيرا در کنار س��اير طرح های 
ش��رکت اي��ن دو پ��روژه از اهميت وي��ژه ای برخوردار 
هس��تند.  ريي��س هيات مدي��ره ذوب آه��ن اصفهان 
تصريح کرد:  وزارت صمت همواره برای حل مشکلات 
ذوب آهن اصفهان برنامه ريزی داشته است اما به اعتقاد 

م��ن در اي��ن ايام کوتاه حضور دکت��ر مدرس خيابانی 
در وزارت صمت، اتفاقات بس��يار بی نظيری در مقايسه 
با س��ال های قبل رخ دارد که انش��اا... برآيند اين نگاه 
ويژه،جهش توليد مورد نظر رهبر معظم انقلاب است. 
از طريق اين حمايت ها و برطرف شدن نيازها، مطمئناً 
يکی از ظرفيت های جهش توليد در کش��ور، ش��رکت 
ذوب آهن اصفهان اس��ت. اين مقام مسئول خاطرنشان 
کرد: ذوب آهن اصفهان ساختار نيروی انسانی حرفه ای 
و با تجربه دارد که همگان در کشور به اين مهم واقف 
هستند، اين پارامتر مهم و تاثيرگذار نقش برجسته ای 

در ارتقای بهره وری شرکت دارد. 
وی اف��زود: زمانی که دولت انتظار دارد ما در تنظيم 
بازار داخل و تامين نياز مردم در داخل کشور قيمت ها 
را متناس��ب با سياس��ت های تنظيم بازار عرضه کنيم، 
به ط��ور طبيعی ما هم در مقابل انتظار داريم که دولت 
به مادر صنعت فولاد کشور در  تامين مواد اوليه و منابع 
مالی کمک کند. فقط در اين صورت است که می توانيم 
با سود بسيار ناچيز و با کمترين قيمت،نيازهای داخل 
کشور را تامين کنيم و به نظرم اين يک خواست متقابل 
و حق دولت اس��ت به عنوان اينکه مس��ئوليت بازار را 
ب��ه عه��ده دارد و از آن ط��رف حق ما اس��ت به عنوان 
اينک��ه دولت از ما انتظ��ار دارد کمترين قيمت ها را در 
بازار عرضه کنيم لذا بايد حمايت داش��ه باش��د. انشاا... 
با ش��رايطی که در ماه های اخير فراهم ش��ده بتوانيم 

بخش عمده ای از مش��کل تامين م��واد اوليه کارخانه 
را برطرف کنيم.

علی احمديان ادامه داد: با بر طرف ش��دن مش��کل 
مواد اوليه، ذوب آهن اصفهان اين توان را دارد که ضمن 
اداره کردن خوب کارخانه و ارائه س��ود به س��هامداران 
خدمات مناس��ب تری نيز به کارکنان شرکت به عنوان 
بزرگترين س��رمايه سازمان داش��ته باشد. اين موضوع 
مهم در راس برنامه های شرکت قرار دارد و اگر نواقصی 
هم در اين خصوص وجود داش��ته است، اميدواريم به 

سرعت برطرف کنيم.
در پايان اين مجمع، ش��رکت س��رمايه گذاری صدر 
تامين، ش��رکت پويش بازرگان، ش��رکت فرآورده های 
نس��وز ايران، ش��رکت توس��عه معادن پارس تامين و 
ش��رکت صبا تامين به عنوان اعض��ای هيات مديره در 
دوره جديد به مدت دو س��ال انتخاب شدند. همچنين 
موسس��ه حسابرسی هش��يار مميز به عنوان حسابرس 
مس��تقل و ب��ازرس قانونی اصلی ش��رکت و موسس��ه 
حسابرس��ی تدوين و هم��کاران به عنوان حس��ابرس 
مس��تقل و بازرس قانونی علی الب��دل برای مدت يک 

سال انتخاب شدند.
در ادامه مجمع، س��هامداران با انتخاب روزنامه های 
صمت و دنيای اقتصاد به عنوان روزنامه رسمی مجمع 
عموم��ی عادی س��اليانه ش��رکت س��هامی ذوب آهن 

اصفهان موافقت کردند.
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آغاز مرحله دوم استخراج 
از معدن طلای هیرد

با عملیات آتش��باری در تارگت ۳معدن طلای 
هیرد خراس��ان جنوبی، مرحله دوم استخراج از 

این معدن آغاز شد.
به گزارش خبرگزاری صداوسیما، بنا به اعلام 
ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران، دراین 
عملی��ات پیش بینی آغاز مرحله دوم اس��تخراج 
از مع��دن طلای هیردمی ش��ود، ۴۵۰۰تن ماده 
معدن��ی تولید و ح��دود ۳۶هزار ت��ن نیز باطله 

برداشت شود.
نخس��تین عملیات معدنکاری در معدن طلای 
هی��رد پس از واگ��ذاری به س��رمایه گذار بخش 
خصوصی در اسفند سال گذشته آغاز شد.سالانه 
۱۰۰ه��زار ت��ن کانس��نگ ط��لا از ای��ن معدن 

استخراج و وارد چرخه تولید خواهد شد.

افزایش تولید طلای 
زرشوران با انجام اصلاحات

مدیر معادن ایمیدرو گفت: با انجام اصلاحات 
انج��ام ش��ده در خ��ط تولید طلای زرش��وران، 
 می��زان تولید ۳ماهه امس��ال، ۲۰درصد افزایش 

یافت.
 به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی مع��ادن و صنایع معدنی ای��ران، امید 
امامی در جلسه پایش عملکرد شرکت گسترش 
معادن و صنایع معدنی طلای زرش��وران ضمن 
بی��ان این مطلب گف��ت: با پیگیری ه��ای انجام 
ش��ده اقدامات��ی در زمین��ه افزای��ش تولی��د و 
بهب��ود بخش های مختلف این ش��رکت، مطابق 
ب��ا تاکیدات ایمی��درو انجام ش��د و برنامه ریزی 
برای رس��یدن به وضعیت مطلوب در دستور کار 

شرکت طلای زرشوران قرار دارد.
وی اف��زود: ازجمله ای��ن م��وارد، می توان به 
اصلاحات در بخش های خردایش، اکسیداسیون، 
لیچینگ و آبگیری اش��اره کرد که بخشی از آنها 
انجام ش��ده و بخش��ی نیز در مرحل��ه مطالعه و 

بررسی برای اجرا است. 
مدیر معادن ایمیدرو با تاکید بر تکمیل س��د 
باطله جدید زرش��وران در موع��د مقرر، تصریح 
ک��رد: با توجه به فصل س��رما و باران، امیدواریم 
این س��د زودتر به پایان برسد و در مسیر تولید 

قرار گیرد. 
وی ادام��ه داد: از دیگ��ر اقدام��ات ض��روری 
ش��رکت زرش��وران، توجه به تکمی��ل مطالعات 
هیدرولوژی و برنامه ریزی برای خشک اندازی در 
 تراز های پایین ۲۴۰۰در معدن طلای زرش��وران 

است.
ک��وروش صاب��ری، سرپرس��ت مدی��ر تولید 
شرکت گس��ترش معادن و صنایع معدنی طلای 
زرش��وران، در این جلس��ه با اش��اره به اقدامات 
انج��ام ش��ده در ای��ن ش��رکت، گف��ت: تحویل 
انب��ار ناریه در اردیبهش��ت از س��وی پیمانکار و 
دریافت مجوز بهره برداری آن، اصلاح باس��کول 
و کالیبراس��یون و پیگیری برای حضور موسسه 
 اس��تاندار برای اس��تاندارد س��ازی، از جمله این 

اقدامات است.
وی ادام��ه داد: س��اماندهی موض��وع زرنی��خ، 
راه ان��دازی مدیری��ت کنت��رل کیفی ش��رکت، 
راه اندازی دس��تگاه س��ولفور آنالای��زر، از دیگر 

اقدامات انجام شده است.
صابری خاطرنش��ان کرد: اس��تقرار موسس��ه 
تامین مراقبتی، پیاده س��ازی سیس��تم جامع و 
چارچوب عملیاتی ش��رکت، حل مشکل معارض 
منطقه، چابک س��ازی سیس��تم اداری و تسریع 
عملیات های حوزه ستادی و پشتیبانی و... انجام 

شده است. 
در ای��ن جلس��ه، حس��ام مقدمعل��ی، معاون 
بهره برداری و اکتشاف شرکت تهیه و تولید مواد 

معدنی ایران حضور داشت.

عضو کمیس��یون برنامه و بودج��ه در مجلس با بیان 
اینکه ایدرو و ایمیدرو س��رمایه گذاری اندکی در استان 
فارس دارند، گفت: نمایندگان مردم شیراز تقاضا کردند 

که این ۲ شرکت در استان سرمایه گذاری کنند.
ب��ه گزارش تس��نیم، جعفر ق��ادری و ابراهیم عزیزی 
نماین��دگان ش��یراز و زرق��ان در مجل��س یازده��م با 
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت دیدار و درباره 
مشکلات استان فارس صحبت کردند. جعفر قادری در 
گفت وگو با تس��نیم در این زمینه اظهار کرد: نخستین 
مبح��ث این ب��ود ک��ه وزارت صنعت، مع��دن وتجارت 
س��رمایه گذاری در فولاد نی ریز را تکمیل و کمک کند 

که این سرمایه گذاری توسعه یابد. 
وی ب��ا اش��اره ب��ه دیگر م��وارد مطرح ش��ده در این 
جلسه گفت: بنا ش��د همزمان با افتتاح بخشی از فولاد 
پاس��ارگاد کوار که به صورت ویدئو کنفرانس��ی توسط 
رئیس جمه��وری انج��ام می ش��ود اعضای ملی س��تاد 
تس��هیل و رفع موانع تولید به استان سفر کنند و موانع 
و مشکلات واحدهای تولیدی را بررسی و در محل برای 

حل آنها تصمیم گیری کنند. 
 نماین��ده مردم ش��یراز و زرق��ان افزود: تس��ریع در 
س��رمایه گذاری در ف��ولاد خرامه از دیگ��ر موارد مطرح 
ش��ده در ای��ن دیدار ب��ود، درحال حاضر ف��ولاد خرامه 
۲۰درصد پیشرفت فیزیکی دارد که بنا شد با مشارکت 

ایمیدرو با سرعت بیشتر انجام شود. 
قادری با اش��اره ب��ه دیگر موارد مطرح ش��ده در این 
دی��دار بیان کرد: تامین آب از تصفیه خانه دوم فاضلاب 
ش��یراز ب��رای ش��هرک صنعتی ش��یراز که ب��رای آن 
۵۰میلیارد تومان نیاز اس��ت همچنین ۱۵ و ۲۰میلیارد 
نی��ز برای تکمی��ل مدول س��وم تصفیه خان��ه فاضلاب 
ش��هرک صنعتی درخواست ش��د که قول مساعد برای 
کم��ک دادند.  وی همچنین از درخواس��ت نمایندگان 
ب��رای اختصاص ۵۰۰میلی��ارد تومان تس��هیلات برای 

حمایت از ش��رکت های درون اس��تان خبر داد و تصریح 
کرد: وزارت صنعت، مع��دن و تجارت اعلام کرد که در 
این حد امکان پذیر نیس��ت اما قرار شد از تبصره ۱۸ به 

شرکت هاکمک کنند.
 نماینده مردم ش��یراز و زرق��ان همچنین از تقاضای 
۴۰۰ میلیارد تومان تس��هیلات برای توس��عه فضاهای 
نمایش��گاهی س��خن گفت که ب��ا نظر مس��اعد وزارت 

صنعت، معدن و تجارت همراه بوده است. 
قادری با بیان اینکه خرید سهام کارخانجات مخابراتی 
ایران یا itmc در این جلس��ه م��ورد تاکید قرار گرفت، 
گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت قول داد که کمک 
کنند تا مش��کل حل شود به این شکل که این کارخانه 
بتواند یا وام هایش را تس��ویه کند یا سرمایه در گردش 

داشته باشد تا ادامه کار بدهد. 
وی اف��زود: درباره iti کارخانج��ات مخابراتی راه دور 
ای��ران نیز صحبت و قرار ش��د در س��تاد رف��ع موانع و 
تس��هیل مسائل مطرح شود و هر کمکی که لازم باشد، 

انجام شود. 
نماینده مردم ش��یراز و زرقان با بی��ان اینکه ایدرو و 
ایمیدرو س��رمایه گذاری اندکی در اس��تان فارس دارند، 
بیان کرد: در این جلس��ه نمایندگان مردم شیراز تقاضا 
کردند که این ۲ش��رکت در استان سرمایه گذاری کنند 
همچنین بنا ش��د که ساخت کارخانه لاستیک سنگین 

به صورت جدی دنبال شود. 
قادری با بیان دیگر موارد مطرح ش��ده در این دیدار 
تصریح کرد: س��رمایه گذاری پایین دس��تی آلمینیوم از 
دیگر موارد مطرح ش��ده بودکه قرار شد ایمیدرو دنبال 
کند تا با این سرمایه گذاری عقب ماندگی استان از نظر 
شاخص صنعتی و اش��تغال جبران شود. وی همچنین 
اعلام کرد که قرار شد در نخستین فرصت هم سرپرست 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت به اس��تان بیایند و با 

حضورشان مشکلات استان برطرف شود.

عضو شورای اسلامی کار شرکت هپکو گفت: فروش ۳درصد از 
س��هام هپکو برای تولید مشخص نیست و متاسفانه سهام هپکو 

به هیچ فروخته می شود.
ابوالفضل رنجبر در گفت وگ��و با مهر پیرامون آخرین وضعیت 
ش��رکت هپکو اظهار کرد: با گذشت چند ماه از نشست با رئیس 
قوه قضاییه، اس��تاندار مرکزی و مسئولان مربوطه در تهران قرار 
بود واگ��ذاری هپکو به ایمیدرو هر چه س��ریع تر انجام ش��ود و 
۳درص��د از س��هام ش��رکت به دلی��ل ایجاد نقدینگ��ی و کمک 
ب��ه بخش تولی��د به ف��روش رس��د و در قالب بلوک س��هام به 
ش��رکت های زیرمجموعه ایمیدرو یا س��هامدار اهل واگذار شود 
تا با اورده نقدینگی بخش��ی از مشکلات برطرف شود، البته قابل 
ذکر اس��ت که در جلس��ه با رئیس قوه قضاییه هم اعلام کردیم 
تنه��ا با فروش این ۳درصد س��هام بلوکی مش��کلات هپکو حل 
نخواهد ش��د و انتظار داری��م دولت نیز هرچه س��ریع تر تکلیف 
مالکیت س��هام را مش��خص کند و س��هامدار جدی��د )ایمیدرو( 
س��کان هدایت این شرکت را به دست بگیرد و با ارائه برنامه های 
 کاری و آورده نقدینگ��ی در س��ال جهش تولید کار و اش��تغال 

ایجاد کند.
وی ادامه داد: متاس��فانه مس��ئولان یک درصد از سهام را در 
اس��فند ۹۸ به ارزش حدودا ۹۹میلیارد توم��ان فروخته اند و به 
دلای��ل مختلف آن را به خزانه دولت انتقال دادند در صورتی که 

شرکت هپکو نقدینگی ندارد. 
همچنین روزهای گذش��ته نیز حدود ۴۰میلیون سهام بلوکی 
هپکو را به ارزش ۲۳میلیارد تومان فروخته اند که بیم آن می رود 
که این نیز به خزانه دولت واریز شود البته در سال گذشته پس 
از فروش یک درصدی سهام اعلام کردند که با تلاش فراوان وامی 
از محل بودجه یارانه ها به هپکو اختصاص یافته است که آن هم 
فق��ط در زمینه پرداخ��ت به حقوق معوق کارگر و بخش��ی هم 
برای بازنشس��تگان استفاده ش��د و عملا از پولی که وارد شرکت 
می ش��ود که برای تولید و خری��د مواد اولیه احتصاص پیدا کند، 

خبری نیست.
عض��و ش��ورای اس��لامی کار ش��رکت هپکو گفت: ح��ال این 

پرس��ش مطرح اس��ت مگر قرار نب��ود فروش ۳درصد از س��هام 
هپک��و ب��رای تولید اختص��اص پیدا کن��د حال چرا ب��ا فروش 
این گونه س��هام، ش��رکت را تکه تکه می کنند، کارگ��ران از این 
وضعی��ت ناراضی هس��تند. تا چ��ه زمان��ی باید منتظ��ر بود تا 
 واگذاری، اهلیت س��نجی س��هامدار، حسابرس��ی ها و... مشخص 

شود.
رنجبر ضمن تاکید بر انجام حسابرس��ی های این شرکت بیان 
ک��رد: همچنان از دس��تگاه قضائ��ی و نهاده��ای مربوطه انتظار 
می رود بحث حسابرسی از واگذاری های گذشته هپکو و مدیران 

این مجموعه را پیگیری کنند.
به گفته وی متاسفانه عملکرد بد سهامداران و مدیران شرکت 
س��بب شد که به نوعی تعدیل نیرو داشته باشیم و درحال حاضر 
کمبود نیرو داریم و باید هرچه س��ریع تر واگذاری شرکت هپکو 

به ایمیدرو تعیین تکلیف شود.
عضو شورای اس��لامی کار ش��رکت هپکو تصریح کرد: درباره 
مصاحبه یکی از مس��ئولان ایمیدرو که اظه��ار کرده با توجه به 
تنش موجود در فضای کارگری این ش��رکت باعث کمبود رونق 
تولید شده ایم نیز لازم به ذکر است به وی اعلام کنیم تنش های 
کارگری در ش��رکت ناشی از عملکرد بد س��هامداران و مدیران 
می باشد چرا که اعتراضات کارگران درباره حفظ اشتغال و آینده 
شرکت بوده و هست و روند فرسایشی رونق تولید در هپکو هیچ 
ار تباطی به تنش کارگران ندارد و ناش��ی از عملکرد سهامداران 

و مدیران است.
عضو ش��ورای اس��لامی کار ش��رکت هپکو با اش��اره به نطق 
اخیر یکی از نماین��دگان در مجلس در زمینه حمایت از تعیین 
تکلیف ش��رکت هپکو عنوان ک��رد: از ایراد ای��ن نطق صریح از 
س��وی نماین��ده اراک سپاس��گزارم ام��ا در دوره قبل��ی مجلس 
نی��ز نماین��دگان در نطق ه��ای خ��ود چندین بار ب��ه صراحت 
درب��اره ای��ن موض��وع پرداختن��د ام��ا نتیجه ای حاصل نش��د، 
رفع مش��کل هپکو باید پس از س��ال ها دغدغه همگان باش��د و 
 یکبار برای همیش��ه این موضوع به صورت ریش��ه ای حل ش��ود

رفع شود.

نمایندگان مجلس درخواست کردند: 
سرمایه گذاری ایدرو و ایمیدرو در استان فارس

عضو شورای اسلامی کار شرکت هپکو: 
سهام هپکو را به هیچ نفروشید

 گروه معدن: 
رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: در بازنگری 
س��ند نهایی توس��عه صنع��ت گوهرس��نگ ها، 
مشوق های تولیدی، توس��عه بازارهای داخلی و  
صادراتی با اس��تفاده از اص��لاح قوانین به طور 
برجس��ته ای ارائه شده اس��ت. غریب پور تاکید 
کرد: گوهرسنگ ها، نخستین بخشی است که به 
صورت ۱۰۰درصدی در اختیار بخش خصوصی 

قرار دارد.
 به گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، خداداد 
غریب پ��ور در نشس��ت نهایی کردن س��ند ملی 
گوهرسنگ ها و اس��تراتژی های برگرفته از آنکه 
به ص��ورت ویدئوکنفرانس و ب��ا حضور معاونان 
و مدی��ران وزارتخانه ه��ای صنع��ت، مع��دن و 
تج��ارت و میراث فرهنگ��ی و گردش��گری و نیز 
روس��ای تش��کل های تخصص��ی برگزار ش��د، 
تصری��ح کرد: ایمی��درو و وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت با همکاری بان��ک مرکزی، گمرک و 
وزارت میراث فرهنگ��ی و گردش��گری، معافیت 
از پرداخ��ت حقوق دولتی از س��وی معدنکاران، 
اص��لاح نظ��ام تعرف��ه ای و ح��ذف مالی��ات بر 
ارزش اف��زوده را برای رونق بخش های تولیدی و 
تجاری، تس��هیل ص��ادرات و جلوگیری از ورود 

قاچاق اجرایی می کند.
مع��اون وزیر صنع��ت، مع��دن و تجارت پس 
از ارائه نس��خه نهایی س��ند ملی توس��عه گوهر 
س��نگ ها برای حاضران، افزود: این سند پس از 
نهایی شدن، از امسال به اجرا گذاشته می شود.

وی با بیان اینکه نسخه فعلی سند ملی توسعه 
صنعت گوهرسنگ ها و برنامه ریزی عملیاتی آن 
حاص��ل ماه ها برنامه ریزی و برگزاری جلس��ات 
مش��ترک با تمامی ذی نفعان این صنعت است، 
گفت: س��ازوکارهایی در این س��ند ملی تعریف 
ش��ده که بخ��ش خصوصی می��دان دار اصلی، و 
دولت حامی و تس��هیلگر باش��د. به گفته غریب 
پور، قرار اس��ت حت��ی پروانه های اکتش��افی و 
پروانه های بهره برداری معادن گوهر سنگ ها نیز 
به بخش خصوصی واگذار ش��ود و طرف دولتی 
تنها به اصلاح قوانین با هدف ارائه مش��وق ها و 
تس��هیلگری در برنامه ریزی و نظ��ارت بپردازد. 
همچنی��ن آموزش ه��ا، اس��تانداردها، توس��عه 
زیرساخت های این صنعت و موارد بالادستی را 

پیاده سازی کند.
گذش�ته  � مطالع�ات  غربالگ�ری 

گوهرسنگ ها در 1۶ استان 
وی گف��ت: ایمی��درو در برنام��ه اکتش��افی 
خ��ود، غربالگری مطالعات گذش��ته ۱۶اس��تان 
توس��ط خانه معدن را تح��ت پیگیری قرار داده 
و همچنی��ن مطالع��ه در پانزده اس��تان دیگر و 
فعالیت اکتش��افی در محدوده ه��ای امیدبخش 
گوهرس��نگ ها را در دست اقدام دارد به طوری 
که با صدور پروانه های اکتشاف، بخش خصوصی 

به فعالیت بپردازد.
رئی��س هی��ات عامل ایمی��درو اظه��ار کرد: 
سند توس��عه گوهرس��نگ ها در ۲افق ۱۴۰۵ و 
۱۴۱۰دیده ش��ده و با احتس��اب مشترکات این 

۲زمان، ۶اس��تراتژی دارد. ب��ه گفته وی،  اصلاح 
ساختار کلان، توس��عه زیرساخت های کسب و 
کار و توسعه مدیریت منابع انسانی در هر ۲افق 

مشترک هستند.
برنامه حذف مالیات بر ارزش افزوده  �

و معافیت های بیمه ای
غریب پ��ور تصریح کرد: ح��ذف تعرفه واردات 
سنگ های خام و »تراش خورده سوار نشده« به 
دلیل اس��تفاده در محصول به عنوان مواد اولیه 
و همچنین با هدف جلوگیری از قاچاق، مطابق 
برنامه ریزی پیگیری می ش��ود. وی تصریح کرد: 
در امس��ال اصلاح نظام تعرفه ای و خود اظهاری 
مالیاتی پیش بینی ش��ده تا ش��رایط کسب وکار 
۳۵تا ۴۰درصد تسهیل شود. رئیس هیات عامل 
ایمیدرو ب��ا بیان اینکه معافیت ه��ای مالیاتی و 
بیمه ای در برنامه ریزی عملیاتی گوهرس��نگ ها 
دیده ش��ده ش��د، ادامه داد: ح��ذف مالیات بر 
ارزش اف��زوده نیز در زنجی��ره تولید این صنعت 
پیگیری ش��ده به طوری که شرایط برای ایجاد 

ارزش افزوده و سپس صادرات آن فراهم شود.
گوهرس�نگ ها  � خان�ه  نهادس�ازی؛ 

ایجاد می شود
وی با اش��اره به بخش دیگری از اس��تراتژی 
توس��عه صنعت گوهر س��نگ ها، به نهادس��ازی 
در این حوزه اش��اره کرد و گفت: ایجاد تش��کل 
»خان��ه گوهرس��نگ ها« و س��اخت »مرکز ملی 
ارزیابی و اعتبارسنجی« از جمله اقدامات پیشرو 
اس��ت. غریب پور تاکید کرد: ش��ورای عالی خانه 
گوهرس��نگ ها با حضور وزارتخانه های صنعت، 
معدن و تج��ارت، ایمیدرو، عل��وم و تحقیقات، 
میراث فرهنگ��ی و گردش��گری و نی��ز اتاق های 
بازرگان��ی و اصن��اف، گم��رک و تش��کل های 

تخصصی تشکیل می شود.

غریب پور درباره ایجاد انسجام در این صنعت 
گفت: تجمیع کارگاه های جزیره ای و خانگی در 
یک مجموعه در اس��تان هایی همچون خراسان 
رضوی، تهران، یزد و آذربایجان شرقی و اصفهان 
که دارای گمرک تخصصی هستند زمینه توسعه 

صادرات را فراهم می آورد.
مدی��ر  رنجب��ر،  عب��اس  نشس��ت  ای��ن  در 
زیرس��اخت ایمیدرو گفت: براس��اس سند فوق، 
ایج��اد ۵بازرچ��ه در اس��تان های دارای گمرک 
تخصص��ی و ۱۰بازارچه س��نگ های قیمتی در 
همج��وار اس��تان های دارای گم��رک تخصصی 
فرودگاه��ی )ف��رودگاه امام خمین��ی، اصفهان، 
 مش��هد، ی��زد و تبری��ز( از برنامه های امس��ال 

است. 
رنجبر اظهار کرد: احداث پایانه گوهرسنگ ها 
در بازارچه دوغارون اس��تان خراس��ان رضوی با 
هدف ورود س��نگ خ��ام از افغانس��تان ازجمله 

برنامه های پیشرو است.
رنجب��ر اظهار کرد: بازارچه گوهر س��نگ های 
مش��هد تا آذر ماه و پایانه دوغارون نیز در پایان 
آذر راه ان��دازی می ش��ود. رنجبر اف��زود: اصلاح 
قوانین و مقررات نیز با حضور خبرگان و فعالان 
این صنعت تا پایان س��ال بررس��ی و پیش��نهاد 

خواهد شد.
توسعه روابط با همسایه ها �

وی با اش��اره به اینکه مصرف گوهرسنگ های 
قیمتی در ایران س��الانه ۲میلیون قیراط است، 
افزود: افزایش ارتباطات با کش��ورهای همسایه 
ازجمل��ه افغانس��تان، ازبکس��تان، آذربایجان و 
پاکس��تان برای تامین س��نگ خام در این سند 

مورد تاکید قرار گرفته است.
رنجبر اظهار کرد: کش��ت مروارید با همکاری 
ش��یلات جنوب مطالعه و س��پس برای اجرا در 

ش��کل پایلوت پیگیری خواهد ش��د. وی ادامه 
داد: ارائ��ه تس��هیلات برای رش��د این صنعت و 
به منظور ایجاد کارگاه های فرآوری س��نگ، در 
قال��ب برنامه های صندوق بیمه س��رمایه گذاری 

فعالیت های معدنی، پیگیری خواهد شد.
وی درباره اشتغال این حوزه گفت: پیش بینی 
ش��ده تعداد شاغلان تا سال ۱۴۰۵ به ۵۰۰هزار 

و تا سال ۱۴۱۰ به ۶۵۰هزار نفر برسد.
در ای��ن جلس��ه محمدرضا بهرام��ن، رئیس 
خانه معدن ایران اظهار کرد: نگاه ما به توس��عه 
گوهرس��نگ ها، معدنی و صنعتی اس��ت اما در 
حوزه هنر، تولی��دات این بخش با ارزش افزوده 
قابل ملاحظه ای روبه رو خواهد ش��د. وی یادآور 
ش��د: هر فعالی��ت معدنی ت��ا انته��ای زنجیره، 

۱۷فرصت شغلی ایجاد می کتد.
محمد جواد پیش بین، رئیس کانون هماهنگی 
س��نگ های قیمتی و جواهرات مش��هد و عضو 
انج��ام  ایمی��درو،  گوهرس��نگ های  کارگ��روه 
دوره ه��ای آموزش��ی به ویژه ب��رای گمرکات را 
مورد تاکید ق��رار داد و گفت: تاکنون به همراه 
خانه مع��دن برای ۱۲گمرک کش��ور دوره های 

آموزشی برگزار شده است.
تلفیق هنر با تولیدات گوهرسنگ ها �

صنایع دس��تی  مع��اون  محم��ودی،  پوی��ا 
س��ازمان گردش��گری و میراث  فرهنگی وزارت 
میراث فرهنگی و گردش��گری اظهار کرد: تلفیق 
هنر با گوهرسنگ ها در تولید لباس مراسم های 
ویژه، س��بب رش��د قابل ملاحظ��ه ای محصول 
خروجی می ش��ود و این امر در حراج های خارج 

کشور مشتریان فراوانی دارد. 
وی ادام��ه داد: خروج��ی تولی��دات صنع��ت 
گوهرس��نگ ها، ورودی بخ��ش هن��ر و تولی��د 
محص��ولات خ��اص ازجمله لباس ه��ای زربفت 

خواه��د ش��د. منص��ور قربانی، نماین��ده قطب 
گوهرس��نگ ها در دانشگاه بهش��تی نیز واردات 
س��نگ های قیمت��ی و نیم��ه قیمت��ی ک��ه در 
داخل کش��ور وجود ن��دارد، و نیز فرآوری گوهر 
سنگ های خام معادن داخل کشور، زمینه ساز 
ایجاد ارزش افزوده، توس��عه اش��تغال و صادرات 
است. وحید احدنژاد، عضو هیات علمی دانشگاه 
پیام نور، بر کاربری های سودده گوهرسنگ ها و 
الماس تاکی��د کرد و گفت: یکی از اقداماتی که 
می توان انجام داد ساخت الماس های مصنوعی 

برای صنایع مختلف است.
از س��وی دیگ��ر امی��ر کامی��ار کاظم��ی از 
کنسرس��یوم س��اخت بازارچه اصفه��ان گفت: 
برگزاری دوره های آموزشی از مقطع هنرستان، 
کمکی شایانی به توس��عه این صنعت در کشور 
می کند و این امر در ۲س��ال گذشته در اصفهان 
ش��روع ش��ده اس��ت. در ادام��ه حبیب اللهی از 
کنسرسیوم اصفهان بر حضور فعالان و خبرگان 

در اصلاح قوانین تاکید کرد.
عبدالبن��ی مکاب��ر از فعالان ای��ن صنعت نیز 
خواس��تار فعالی��ت روی س��نگ هایی از جمل��ه 
گارن��ت ش��د ک��ه مص��ارف صنعت��ی دارد و از 
ارزش بالای��ی برخوردار اس��ت. ب��ه گفته وی، 
همکاری ه��ای وزارتخارج��ه می توان��د، ارتباط 
 بخش تجاری داخل کش��ور با خ��ارج را فراهم 

کند.
نیاز به هاب صادراتی  �

همچنین اس��فندیار س��یفی، رئی��س انجمن 
تولید کنن��دگان و صادر کنن��دگان و احدنژاد با 
اش��اره به نیاز همکاری با مناطق آزاد، خواستار 
ایج��اد ه��اب صادراتی در مناط��ق آزاد به ویژه 
جزیره کی��ش، برای برندس��ازی و حراجی های 

بین المللی مورد نیاز شدند.

تغییررویکرددرسندتوسعهگوهرسنگها
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کمک ۲۲میلیارد تومانی گل گهر به حوزه بهداشت و درمان
مدیر HSE ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گه��ر گفت: در 
مجموع��ه گل گهر علاوه بر فعالیت ه��ای داخلی، کمک هایی در 
مقابل��ه با کرون��ا به مجموعه های دیگر انجام ش��ده که نزدیک 
به ۲۲میلیارد تومان برای خرید دس��تگاه ونتیلاتور، تجهیزات، 
ماس��ک و... به دانشگاه های علوم پزشکی س��یرجان، کرمان و 

تهران کمک شده است.
به گزارش ایس��نا، حم��زه الله بخش درباره اقدامات ش��رکت 
گل گه��ر در زمین��ه مقابل��ه ب��ا کروناوی��روس بیان ک��رد: در 
مجموع��ه گل گهر علاوه بر فعالیت ه��ای داخلی، کمک هایی در 
مقابل��ه با کرون��ا به مجموعه های دیگر انجام ش��ده که نزدیک 
به ۲۲میلیارد تومان برای خرید دس��تگاه ونتیلاتور، تجهیزات، 
ماس��ک و... به دانشگاه های علوم پزشکی س��یرجان، کرمان و 

تهران کمک شده است. 
ب��رای  ک��رد:  اظه��ار  گل گه��ر  ش��رکت   HSE مدی��ر 
هم��کاران مجموع��ه نیز بس��ته های ماهانه ش��امل ماس��ک، 
و  می ش��ود  توزی��ع  دس��تکش  و  ضدعفونی کنن��ده  م��واد 

 بی��ش از ۴میلی��ارد توم��ان در ای��ن زمین��ه هزین��ه ش��ده 
اس��ت. وی اظه��ار ک��رد: ب��ا ش��یوع کرون��ا در دنیا ب��ا وجود 
اطلاع��ات کم، آم��وزش هم��کاران را آغاز کردی��م و در زمان 
فراگی��ری وی��روس در کش��ور، س��تاد کرون��ا را در ابت��دای 
 اس��فند در گل گه��ر تش��کیل دادی��م و اقدام��ات موردنی��از 

برنامه ریزی شد. 
الله بخش گف��ت: در حوزه اداری در اس��فند حجم نیروها را 
ت��ا ۲۰درصد کاهش دادی��م و همه تلاش براین بود تحت هیچ 

شرایطی به تولید مجموعه آسیب وارد نشود. 
وی تصری��ح کرد: بیش از ۱۱۵روز تاکنون تیم ها، ضدعفونی 
س��طوح و محی��ط کاری را انجام می دهند و ب��ه دلیل اهمیت 
نی��روی انس��انی، همکارانی که دچ��ار بیماری ه��ای خاص یا 
زمینه ای بودند، دورکاری فرستادیم و در گل گهر و شرکت های 
زیرمجموع��ه ۴۲۰نفر را ۲ماه فرس��تادیم دورکاری با حقوق و 
مزایای کامل ضمن اینکه تیم HSE به صورت کامل در سایت 

حتی در ایام عید نوروز حضور داشت. 

مدیر HSE شرکت معدنی و صنعتی گل گهر بیان کرد: یکی 
از دغدغه های همکاران ما در حمل ونقل، غذا و سرویس ایاب و 
ذهاب بود که در این بخش اتوبوس ها تنها با ۵۰درصد ظرفیت 
حرک��ت می کنند و ب��رای حمل ونقل هم��کاران، تعداد زیادی 

اتوبوس در مجموعه گل گهر اضافه شد. 
وی اظهار کرد: رس��توران های ما مدت زیادی تعطیل بود و 
اکنون نیز تعطیل است و غذا توزیع نمی شود اما برای میهمانان 
و همکاران ش��یفت غذا به ص��ورت بیرون بر و در ظروف یکبار 
مص��رف توزیع می ش��ود، ضم��ن اینکه مس��ائل بهداش��تی و 

ضدعفونی رعایت می شود.
الله بخ��ش اف��زود: بعد از ای��ام عی��د و بازگش��ت نیروها، از 
۳۱فروردین ۲۳۰۰نفر به ج��ز همکارانمان در ورودی گل گهر 
غربالگری ش��دند و هنوز فرآینده��ا در منطقه ادامه دارد و در 
صورتی که نیرویی مش��کوک باشد، ایزوله شده و در این زمینه 

آمبولانس و تجهیزات کاملا مجزا در نظر گرفته شده است. 
وی با اش��اره به آموزش همکاران در فض��ای مجازی گفت: 

حض��ور میهمان��ان و بازدیدکنن��دگان عموم��ی و گروه��ی را 
ب��ه ج��ز بازدیده��ای فنی همچن��ان ممن��وع اعلام ک��رده و 
اج��ازه ورود نمی دهی��م تا حداق��ل مواجهه را با کرونا داش��ته 
باش��یم و فک��ر می کنم ج��زو ش��رکت های برت��ر در خدمات 
ب��ه نیروها هس��تیم و به ج��ز هم��کاران خانواده آن��ان را نیز 
 در نظ��ر گرفت��ه و بس��ته های بهداش��تی در بین آنه��ا توزیع 

کرده ایم. 
مدیر HSE ش��رکت گل گهر بیان کرد: پیمانکاران همکار با 
گل گهر نیز ملزم به رعایت مصوبات ستاد کرونا هستند و برای 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی تغییر شیفت داده ایم که موجب 
ش��ده حجم کار با تعداد نفرات کمتر اما در شیفت های بیشتر 

انجام شود و این وضعیت ادامه دارد. 
وی اظه��ار کرد: اقدامات مقابله با کرون��ا در منطقه گل گهر 
در ۴حوزه بهداش��ت حرفه ای، تامین و توزیع وسایل بهداشتی، 
ضدعفونی سطوح و محیط کار و غربالگری و شناسایی بیماران 

انجام شده است.

پایه های سست ایمنی در معادن
حادثه معدن قیر در گیلانغرب بررسی شد

داخلیسازی
بهشرطحمایت

امروز واردات ماش��ین آلات برای معدنکاران 
کش��ور به شدت سخت شده، به ویژه اینکه نرخ 

ماشین آلات دست دوم با نو برابری می کند. 
در این  بین یکی از رسالت های اصلی توسعه 
بخش معدن حمایت از تولید کننده ماشین آلات 
است. برای اینکه تولید داخلی شکل بگیرد باید 

حامی تولید کنندگان داخلی بود. 
فعالیت های  بیم��ه س��رمایه گذاری  صندوق 
تولید کنن��دگان  از  حمای��ت  در  معدن��ی 
ماش��ین آلات معدنی اقدامات زی��ادی را انجام 

داده است. 
به ط��ور مثال اگ��ر تولید کنن��ده بتواند مبلغ 
کم��ی را به عن��وان آورده خ��ود ب��رای تولید 
ماشین آلات داشته باش��د ما بیمه نامه ای به او 

می دهیم. 
اغلب کس��انی که به بان��ک مراجعه می کنند 
نگ��ران و ناتوان از تامین بودجه برای س��اخت 
ماشین آلات خود هس��تند؛ در نتیجه صندوق 
بیم��ه به دنبال آن اس��ت تا کارک��رد بانک را 
کاه��ش داده و ش��رایط را ب��رای تولیدکننده 

ماشین آلات تسهیل کند. 
م��ا برای اینکه از تولیدکنندگان و متقاضیان 
ماش��ین آلات معدنی حمایت هم زمان داش��ته 
باش��یم، س��عی می کنیم نگرانی تولید کننده را 

رفع کنیم. 
درنتیجه اگر متقاضی ماش��ین آلات نتوانست 
پولی به بانک پرداخت کند ما به عنوان صندوق 
بیمه س��رمایه گذاری آن را تقبل می کنیم. در 
ادام��ه به مصرف کننده نیز مطرح می ش��ود که 
کالای موردنیاز خ��ود را از تولید کننده داخلی 

به صورت قسطی دریافت کند. 
ب��ه این صورت که ۳۰ درص��د پیش پرداخت 
ده��د و مابقی را به تدریج و به صورت قس��طی 
ارائ��ه دهد. در ای��ن  بی��ن تولید کننده ضرری 
نمی کن��د چراکه نرخ بهره را حس��اب کرده و 
ریس��ک عدم بازگش��ت منابع ماشین دار را هم 

صندوق متقبل می شود.

تجلیلازروابطعمومی
گلگهر

همزمان ب��ا برگ��زاری چهارمی��ن رخداد و 
جش��نواره ملی بررس��ی مس��ائل و چالش های 
برت��ر  روابط عمومی ه��ای  از  روابط عموم��ی، 
در ح��وزه مقابل��ه ب��ا کرون��ا با اعطای نش��ان 
روابط عموم��ی و جای��زه مس��ئولیت اجتماعی 

تجلیل به عمل آمد.
به گ��زارش روابط عمومی و ام��ور بین الملل 
در  گل گه��ر،  صنعت��ی  و  معدن��ی  ش��رکت 
ای��ن جش��نواره مل��ی، روابط عموم��ی و امور 
بین الملل ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر 
ب��ه پ��اس اقدامات مناس��ب در ح��وزه مقابله 
ب��ا بیم��اری کرونا م��ورد تجلیل ق��رار گرفت 
و نش��ان روابط عموم��ی و جای��زه مس��ئولیت 
اجتماعی نیز ب��ه مدیریت روابط عمومی و امور 
 بین الملل ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر 

اعطا شد.

 فرید دهقانی
 مدیرعامل صندوق
 بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 

مدیرعام��ل صن��دوق توس��عه ص��ادرات ط��لا و جواهر 
گف��ت: بزرگ ترین مش��کل صنع��ت س��نگ های تزئینی، 
خام فروش��ی های غیرقانونی است که باعث می شود در این 
فرآیند یکس��ری افراد س��ودجو با س��ود های کلان، صنعت 

سنگ های زینتی را با نابودی مواجه کنند.
به گزارش فلزات آنلاین، عل��ی فخر موحدی اظهار کرد: 
صنعت سنگ های زینتی همانند بسیاری از صنایع دیگر با 
مشکلات بسیاری روبه رو است که این مشکلات کام فعالان 

این حوزه را تلخ کرده است.

وی با اش��اره به خام فروشی در صنعت سنگ های تزئینی 
اف��زود: بزرگ تری��ن مش��کل این صنعت خام فروش��ی های 
غیرقانونی است که باعث می ش��ود در این فرآیند یکسری 
افراد سودجو با سود های کلان، صنعت سنگ های زینتی را 

با نابودی مواجه کنند.
مدیرعامل صندوق توس��عه صادرات طلا و جواهر گفت: 
دولت متاسفانه هیچ حمایت و توجهی به این صنعت ندارد 
و همین موضوع موجب ش��ده تا منابع کشور با فعالیت این 

افراد سودجو از بین برود.

فخر موحدی بیان کرد: منابع گس��ترده ای در استان های 
همدان، زنجان، کرمان، سیس��تان و بلوچستان و کردستان 
موجود اس��ت که انواع س��نگ های گرانبها، نیم��ه گرانبها 
و س��نگ های کریس��تالی از آنه��ا به ص��ورت غیرقانونی و 
غیراصول��ی اس��تخراج و ش��بانه به دلالان م��رزی فروخته 
می شود. وی افزود: با توجه به اینکه در کشور ظرفیت بسیار 
زی��ادی در تولید و صادرات این صنعت به ویژه س��نگ های 
نیمه قیمتی فیروزه وجود دارد، سالیانه می توان منابع ارزی 
زیادی از این راه به  دس��ت آورد اما دولت هیچ اهتمامی به 

خواسته فعالان این حوزه ندارد. مدیرعامل صندوق توسعه 
ص��ادرات ط��لا و جواه��ر تصریح کرد: صنعت س��نگ های 
تزئینی در ایران تقریبا به فراموش��ی س��پرده ش��ده و تنها 
اف��رادی که علاق��ه خاصی به فعالیت در ای��ن حوزه دارند، 
ضرر و زیان ها را به جان می خرند. فخر موحدی خاطرنشان 
کرد: با وجود شرایطی که هم اکنون در کشور حاکم است و 
با توجه به عدم حمایت دولت از صنعت س��نگ های زینتی، 
جایگاه جهانی ایران در این باره در خطر است؛ به طوری که 

هم اکنون نیز قدرت رقابت خود را از دست داده ایم.

مدیرعاملصندوقتوسعهصادراتطلاوجواهر:
خامفروشیسنگهایتزئینیقابلقبولنیست

 منیر حضوری: 
چندی پیش حادث��ه ای در معدن قیر طبیعی 
روستای»س��رتیتان« از تواب��ع بخش مرکزی 
شهرس��تان گیلانغرب اتفاق افتاد که منجر به 
ف��وت یک نفر و مصدومیت ۶ ت��ن از کارگران 

این معدن شد. 
پیگی��ری دلای��ل ب��روز ای��ن اتفاق از س��وی 
سرپرس��ت وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
به معاون��ت امور معادن و صنای��ع معدنی این 

وزارتخانه ابلاغ شد. 
بنا ب��ه گفته رئیس س��ازمان صنعت، معدن و 
تج��ارت اس��تان کرمانش��اه علت ای��ن حادثه 
گازگرفتگی بوده اس��ت. محس��ن دارابی که از 
نزدیک از این معدن بازدید کرده اس��ت، اظهار 
کرد: از کار افتادن ۲ عدد جت فن داخل تونل 
و تراک��م گاز معدن بیتومی��ن علت این حادثه 

بوده است. 
البته اطلاعات بیشتر پس از بررسی معاون امور 
معدنی و صنایع معدنی و کارشناس��ان سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه اعلام 
می ش��ود. با توجه به آمار حوادث و مرگ و میر 
ناش��ی از فعالیت معدنی در ایران باید گفت که 
بیش��ترین تعداد کشته شده ها مربوط به معادن 

زیرزمینی است.
 به طور مثال در معادن زغال س��نگ از ۱۳۷۲تا 
ب��ه امروز ح��دود ۱۰۵ نفر ج��ان باخته اند. در 
زمستان ۱۳۹۶ بر اثر انفجار معدن زغال سنگ 
یورت در اس��تان گلس��تان تعداد ۴۳ نفر جان 
خود را از دست دادند و بیش از ۷۰ نفر مجروح 

شدند. 
تع��داد ح��وادث معدن��ی ای��ران از ۸۷۶ مورد 
در س��ال ۱۳۸۸ به یک ه��زار و ۱۷۷ مورد در 
س��ال۱۳۹۱ افزایش داش��ته اس��ت. به همین 
دلیل مق��ررات ایمنی س��ختگیرانه ای باید در 
معادن به ویژه معادن زیرزمینی رعایت ش��ود.  
این نکته مطرح اس��ت که ب��رای جلوگیری از 
تکرار حادثه معدن و استانداردس��ازی فعالیت 

در معادن چه برنامه هایی را باید پیش برد. 
روزنامه »روزگار معدن« درباره اهمیت رعایت 
ایمن��ی در مع��دن، آیین نامه ها و بخش��نامه ها 
در ای��ن زمینه و مس��ئولیت کارگ��ر و کارفرما 
ب��ا کارشناس��ان گفت وگو ک��رده ک��ه در زیر 

می خوانید.
رعایت ایمنی؛ حتی برای ۳ دقیقه �

عباس��علی ایروانی، مدیرکل دفتر نظارت امور 
معدنی وزارت صنع��ت، معدن و تجارت درباره 
چیس��تی حادثه معدن گیلانغ��رب اظهار کرد: 
این معدن در دس��ت بخش خصوصی اس��ت و 

در زمینه تولید قیر طبیعی فعالیت می کند. 
کارگ��ران در تونل��ی که ح��دود ۲۰ متر عمق 
دارد، مش��غول فعالیت بودند که متاس��فانه به 
دلیل تجمع گاز یک تن کشته و چند نفر دیگر 

مصدوم شدند.
 او ادامه داد: ما سوالات خود را اعلام کردیم و 
به دنبال پاس��خ آنها و شفافیت حادثه هستیم. 

اینکه چه مواردی باید رعایت می شده، آیا یک 
اتفاق بوده یا معدن از نظر ایمنی مشکل داشته 
همه مواردی است که منتظر هستیم گزارشات 

تکمیلی آن به دستمان برسد.
نظارت  دفت��ر  مدی��رکل 
وزارت  معدن��ی  ام��ور 
صنع��ت، معدن و تجارت 
در گفت وگو ب��ا »روزگار 
معدن« در پاس��خ به این 
رعایت  س��وال که چقدر 
ایمن��ی در معدنکاری مهم اس��ت، اظهار کرد: 
برای انج��ام هرگونه فعالیتی بای��د به موضوع 
ایمنی توجه کنیم؛ حال در معدنکاری با توجه 
به اینکه ازجمله کارهای پرخطر و پرریسک به 
حساب می آید، بیش��تر از همه باید به موضوع 
رعایت ایمنی حس��اس بود. او با تاکید بر اینکه 
موض��وع ایمن��ی در مع��ادن به وی��ژه مع��ادن 
زیرزمینی از هر کار دیگر معدنی مهم تر است،  
ادامه داد: تا زمانی که ایمنی رعایت نشود نباید 

به معدنکار اجازه فعالیت داد. 
ایروان��ی در پاس��خ به این س��وال که وضعیت 
معادن کش��ور در بخش ایمن��ی به چه صورت 
اس��ت، گفت: آیین نامه و بخشنامه های ایمنی 
وج��ود دارد و کارفرمایان نیز س��عی می کنند 
به آن پای بند باش��ند اما شرایط معادن کشور 

آنچنان که باید مطلوب نیست. 

مدی��رکل دفت��ر نظ��ارت امور معدن��ی وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت با اش��اره به اهمیت 
توج��ه به آم��وزش نیروی انس��انی اظهار کرد: 
مهمتری��ن موضوعی که باعث بروز مش��کل در 
معادن کش��ور می ش��ود، بحث ضع��ف نیروی 

انسانی است.
 به این صورت که نیروی انس��انی یا آموزش به 
اندازه کافی ندیده یا مسائل را جدی نمی گیرد 
و تصور می کند که شرایط ثابت است و حادثه 

برای آنها اتفاق نمی افتد. 
مدی��رکل دفت��ر نظ��ارت امور معدن��ی وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت درباره این س��وال 
ک��ه چه مس��ئولیتی ب��ر دوش کارفرماس��ت، 
را  پرس��نل  بای��د  کارفرم��ا  ک��رد:  اظه��ار 
 توجی��ه کن��د که خطر ه��ر لحظ��ه در کمین 

آنهاست.
در این زمینه باید به آنها آموزش مس��تمر داده 
ش��ود تا حتی برای ۳ دقیق��ه هم اگر کارگران 
بخواهن��د وارد معدن بش��وند ایمن��ی را لحاظ 

کنند. 
موضوع بعدی نظارت است، یعنی باید بر رفتار 

و استفاده پرسنل از وسایل نظارت شود. 
در ای��ن بی��ن اگر کس��ی از تجهی��زات ایمنی 
اس��تفاه نکرد، به ط��ور جدی ب��دون هیچ گونه 
جلوگی��ری  مع��دن  ب��ه  او  ورود  از   تعارف��ی 

کرد. 

در آیین نامه ها مشکلی نداریم �
س��عید داداش��ی، مدی��ر 
و  ایمن��ی،  بهداش��ت 
محیط زیست یک شرکت 
معدنی نیز در گفت وگو با  
درباره  مع��دن«  »روزگار 
دلایل حادث��ه گیلانغرب 
گفت: در این نوع از معادن سناریوهای مختلفی 
مطرح اس��ت، ازجمله اینکه ریزش بخش��ی از 
تونل و قطع مس��یر تهویه باع��ث گازگرفتگی 
فن��ی  نق��ص  به عل��ت  ی��ا  ش��ده  کارگ��ران 
پیش بینی نشده در فن های هوارسان این حادثه 

اتفاق افتاده است. 
البته در مورد گیلانغرب به طور حتم ریزش��ی 
وجود نداش��ته؛ چراکه اگر ریزش رخ داده بود 

امکان امدادرسانی زمان بر و مشکل بود. 
به علاوه اینکه در قیر طبیعی، ۷۰ تا ۸۰درصد 
کرب��ن وجود دارد و به عن��وان یک ماده کربنی 
شناخته می شود، بنابراین در تونل ها و رگه های 
این ماده معدنی، نشت گاز غیرممکن نیست. 

این کارش��ناس ایمنی درب��اره اهمیت رعایت 
ایمنی در معدن گفت: تمرکز بر ایمنی معادن 
از اهمی��ت ویژه ای ب��رای کارفرمایان برخوردار 
است. ایمنی معادن کش��ور یکی از موضوعات 
بس��یار مهم اس��ت و برای آن آیین نامه ایمنی 
در مع��ادن را داریم که از س��وی وزارت کار و 
امور اجتماعی به منظور پیش��گیری از حوادث 
منج��ر به صدم��ات جان��ی و خس��ارات مالی 
موضوع م��اده۸۵ و ۸۶ قانون کار وضع  ش��ده 
اس��ت.  به این ترتیب ایمن سازی محیط کار در 
دس��تور کار تمامی معادن اع��م از زیرزمینی و 
روباز و به طورکلی کارگاه های مشمول ماده۸۵ 

قانون کار است. در کنار تولید انبوه و صادرات، 
آبرو و ش��هرت هر س��ازمانی در گ��رو عمل به 
آیین نامه ه��ای حفاظ��ت فنی و بهداش��ت کار 
است.داداش��ی درباره نقش کارفرما در موضوع 
رعای��ت ایمنی گف��ت: ارزیابی ریس��ک به طور 
معم��ول باید از س��وی کارفرم��ا پیش بینی و 
لحاظ شود. در مرحله بعد باید به بررسی لوازم 
حفاظ��ت فردی تحویلی به کارگران توجه کرد 
ک��ه آخرین مرحله از سلس��له مراتب کنترل و 
مدیریت ریس��ک در معدن قیر طبیعی اس��ت. 
این موضوع نیز طب��ق مواد ۹۱ قانون کار باید 
توس��ط کارفرم��ا تامین و در اختی��ار کارگران 
ق��رار بگیرد. البته در ای��ن حادثه تعیین اینکه 
مقصر حادثه چه کس��ی اس��ت، تنها به عهده 
مرجع قضایی بوده که با بررس��ی مس��تندات 
پرونده، درباره ح��وادث اظهارنظر می کند. این 
کارش��ناس ایمنی در بخش مع��دن آموزش را 
به عنوان محور پیشرفت و تحول در زمینه های 
مختلف معدنکاری دانس��ت و گفت: آموزش در 
رابطه با کاهش ح��وادث کاری اهمیت زیادی 

دارد.  
دس��تیابی ب��ه ایمن��ی کام��ل در فعالیت های 
مختل��ف صنعت��ی و معدن��ی، مس��تلزم انجام 
اقدام��ات اساس��ی در کلیه زمینه ه��ا بوده که 
یکی از مهم ترین آنها ایجاد ش��رایط لازم برای 
 ارتقای س��طح آگاهی پرس��نل در محیط های 
کاری است.  او تاکید کرد: نیازسنجی و اجرای 
گسترده و مستمر برنامه های آموزشی کارکنان 
در کاه��ش ح��وادث ب��ه دلیل ارتقای س��طح 
مهارت ه��ا و اعم��ال روش ه��ا و ضوابط ایمنی 
در انج��ام فعالیت ها موجب تقوی��ت روحیه و 

اعتمادبه نفس کارگران می شود.

عباسعلیایروانی:بایدبهپرسنلآموزشدادهشود،حتی
اگربرای۳دقیقهمیخواهندواردمعدنشوند،نکات

ایمنیرارعایتکنند
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نقش فولاد مبارکه اصفهان 
 در تکامل ورق 

چهارمحال وبختیاری
خ��ودرو  ورق  ش��رکت   ۹۳/۴/۱۷ تاری��خ  در 
چهارمح��ال و بختی��اری ب��ه ش��رکت های گروه 
ف��ولاد مبارکه اصفهان پیوس��ت و پ��س از آن در 
س��ایه حمایت ه��ای ف��ولاد مبارکه اصفه��ان و با 
هم��ت و تلاش مدیریت و کارکنان خود توانس��ت 
روند روبه رش��د خ��ود را آغاز و به دس��تاوردهای 

چشمگیری نائل آید.
 اصغر اسماعیلی، مدیرعامل شرکت ورق خودرو 
چهارمح��ال و بختی��اری، ب��ا بیان مطل��ب فوق، 
فرارس��یدن این روز خجس��ته را به همه همکاران 
خود در ش��رکت ورق خودرو و گروه فولاد مبارکه 
اصفه��ان تبریک گف��ت و از حمایت های مجموعه 
ف��ولاد مبارکه اصفه��ان و هیات مدی��ره که نقش 
اساس��ی در رشد و بالندگی ش��رکت ورق خودرو 
چهارمح��ال و بختیاری داش��ته اند و همچنین از 
تلاش مدی��ران و کارکنان ش��رکت قدردانی کرد 
و اظه��ار امی��دواری ک��رد با تلاش و همبس��تگی 
روزافزون همکاران، حرکت شرکت در مسیر تعالی 

با سرعت بیشتری ادامه یابد.

 تعامل شرکت مس 
با اداره ورزش و جوانان

مدی��رکل ورزش اس��تان کرمان از ن��گاه مثبت 
و اقدام��ات تاثیرگ��ذار اردش��یر س��عد محمدی، 
مدیرعام��ل ش��رکت م��س و ضیغم��ی مش��اور 
مدیرعام��ل ش��رکت م��س، در حوزه مس��ئولیت 
اجتماعی و همچنین کسب نتایج خوب و مطلوب 
تیم های باشگاه های صنعت مس در مسابقات ملی 

و بین المللی قدردانی کرد. 
ب��ه گزارش مس پرس، میث��م پاریزی گفت: تیم 
مس رفس��نجان و کرمان از تیم های مدعی صعود 
به لیگ برتر هس��تند ک��ه امیدواری��م در انتهای 
بازی ه��ای باقیمان��ده از لیگ یک توفیق داش��ته 
باش��ند و این مسیر را طی کنند تا آرزوی چندین 
ساله مردم کرمان و رفسنجان برای حضور در لیگ 

برتر برآورده شود.
وی اف��زود: خوش��بختانه هم اکن��ون مجموع��ه 
و باش��گاه های مس ارتباط و تعامل بس��یار خوبی 
با مجموع��ه اداره کل و هیات های ورزش��ی دارند 
به طوری ک��ه این تعامل و ارتباط مس��تقیم و مؤثر 
س��بب شد در امس��ال و گذش��ته توفیقات بسیار 

خوبی داشته باشیم.
مدیرکل ورزش و جوانان اس��تان کرمان با اشاره 
به قهرمانی تیم هندبال در لیگ برتر کشور و کسب 
سهمیه حضور در رقابت های جام باشگاه های آسیا 
اظهارکرد: حضور تیم های بس��کتبال رفسنجان و 
کرمان در لیگ برتر کش��ور و کسب مقام سوم تیم 
تکوان��دو مس کرمان در لیگ برتر، کس��ب عنوان 
سومی والیبال نشسته مس شهربابک در لیگ برتر 
از دیگر موفقیت های باش��گاه های صنعت مس در 

استان کرمان بود.
به گفته پاریزی باش��گاه ها در رشته های تیمی و 
انفرادی نیز توفیقات بسیار خوبی در سال گذشته 
و امسال به دست آورده اند که امیدواریم با همدلی 
که بین مجموعه باش��گاه ها، اداره کل و هیات های 
ورزش��ی وج��ود دارد، بتوانیم ش��اهد پیش��رفت 

بیش ازپیش ورزش استان کرمان باشیم.
وی با اشاره به اجرای برخی طرح ها و پروژه های 
اقتصاد مقاومتی ش��رکت مس در اس��تان کرمان 
گفت: شرکت مس به عنوان معین اقتصادی مناطق 
رفس��نجان، ش��هربابک، انار، س��یرجان و بردسیر، 
پروژه های��ی به ص��ورت مش��ارکتی در بخش های 
مختلف به ویژه روس��تاها انجام داد ک��ه این واقعا 
یک حرکت بس��یار ارزنده در زمینه مسئولیت های 
اجتماع��ی اش اس��ت. پاریزی اضافه ک��رد: این کار 
توانست رضایتمندی مردم منطقه را نسبت به این 
صنایع افزایش دهد و احساس کنند که نعمت این 
صنعت می تواند همه گیر و فراگیر شود و به تناسب 
ظرفیت ه��ای این صنعت، امکان��ات و خدمات در 
حوزه اجتماعی بتواند برای آنها هم وجود داش��ته 
باش��د. وی با ش��اره به س��اخت زمین های چمن 
مصنوعی در اس��تان کرمان برای ارتقای ورزش در 
بین جوانان، تاکید کرد: امیدوارم این مس��یر ادامه 
پیدا کند و این طرح های مشارکتی مثل سالن های 
ورزشی کوچک و سالن های چندمنظوره و توسعه 
رش��ته های انفرادی در مناطقی ک��ه این ظرفیت 
وجود دارد، بتواند س��اخته ش��ود تا مردم مناطقی 
که ذی نفع حوزه مس هس��تند و به نوعی در جوار 
این مع��ادن زندگی می کنند، بتوانند از این نعمت 

خدادادی برخوردار شوند.

مدیرعامل شس��تا از مطالعات امکان س��نجی انجام ش��ده 
برای ایجاد نیروگاه بادی در نهبندان و درح خبرداد و گفت: 
برای ایجاد یک نیروگاه بادی ۲۵مگاواتی ۵۰۰میلیارد تومان 

سرمایه گذاری خواهیم کرد.
به گزارش تس��نیم، محم��د رضوانی فر در جلس��ه تبیین 
ظرفیت ه��ای اس��تان ب��ا قابلی��ت واگ��ذاری ب��ه ش��رکت 
س��رمایه گذاری تامین اجتماعی )شس��تا( از آمادگی کامل 
این حوزه برای س��رمایه گذاری در اس��تان خراسان جنوبی 
خبرداد و گفت: شرکت شستا به زودی حجم سرمایه گذاری 
خود را در معدن زغال س��نگ طبس از ۵۰میلیارد تومان به 

۲۰۰میلیارد تومان افزایش خواهد داد.
وی با تاکید به حضور موفق شس��تا در معدن زغال سنگ 
طبس، خاطرنش��ان ک��رد: با عنای��ت به س��ودآوری خوبی 
که س��رمایه گذاری ما در زغال س��نگ داش��ته به این نتیجه 
 رسیدیم که حجم سرمایه گذاری ها را در این زمینه افزایش 

دهیم.
مدیرعامل شس��تا تصریح کرد: این شرکت برای راه اندازی 
خط دوم استخراج مکانیزه معدن ۷۰۰میلیارد تومان هزینه 

می کند.
رضوانی فر ادامه داد: با سرمایه گذاری بیش از هزار میلیارد 
تومانی در زغال سنگ طبس، حداقل یک هزار و ۱۰۰اشتغال 

مستقیم ایجاد خواهد شد.

وی تاکی��د ک��رد: با پیگیری ه��ای انجام ش��ده به زودی 
زغال س��نگ طبس وارد بورس می شود و بخشی از نیروهای 
ش��اغل در این مجموع��ه می توانند از ای��ن فرصت بهره مند 

شوند.
مدیرعام��ل ش��رکت س��رمایه گذاری تامی��ن اجتماع��ی، 
س��یمان قاین را نیز از مجموعه های خوبی عنوان کرد که با 
سرمایه گذاری این حوزه درحال فعالیت است و درحال حاضر 

به نسبت تناژ تولید در صادرات موفق است.
رضوان��ی ف��ر به مجموعه نم��ک هیدراته جن��ب کارخانه 
اش��اره کرد و گفت: تصمیم ما بر این است که ظرف ۴۵روز 
آینده مطالعات امکان سنجی مربوط به این ذخایر را به روز 
کنی��م و با اس��تفاده از این ظرفیت در ادام��ه زنجیره قبلی 
س��رمایه گذاری ۲۰۰میلیارد تومانی را در کارخانه س��یمان 

قاین داش��ته باشیم. وی اظهارکرد: با افزایش سرمایه گذاری 
در این کارخانه حداقل ۳۵۰ نفر به اشتغال مستقیم منطقه 

اضافه می شود.
مدیرعامل شس��تا در ادامه از مطالعات امکان سنجی انجام 
ش��ده برای ایجاد نی��روگاه بادی در نهبن��دان و درح گفت 
و تصری��ح کرد: ب��رای ایجاد یک نیروگاه ب��ادی ۲۵مگاواتی 

۵۰۰میلیارد تومان سرمایه گذاری خواهیم کرد.
رضوانی فر افزود: با توجه به سودآوری این طرح بنا داریم 
ظرف ۷-۸ م��اه آینده، توربین ه��ای لازم را در این نیروگاه 

۲۵مگاواتی نصب و راه اندازی کنیم.
وی اس��تان خراس��ان جنوب��ی را به لحاظ تع��دد، تنوع و 
کیفیت معادن از بی نظیرترین مناطق کشور خواند و متذکر 
ش��د: ظرف چن��د روز آینده به جهت تمرکز بیش��تر در کار 
و آغاز پروژه های اکتش��افی، دفتر مهندس��ی تخصصی را در 

مرکز استان راه اندازی می کنیم.
مدیرعامل شس��تا ادام��ه داد: با توجه به نی��از واحدهای 
تولیدی مجموعه در مناطق مختلف کش��ور، بهره برداری از 
معادن بنتونیت، س��نگ آهن، سیلیس، خاک صنعتی و مس 

استان را در برنامه داریم.
وی افزود: بزرگ ترین مصرف کننده س��نگ آهن، ذوب آهن 
اصفهان اس��ت و ۱۰۰درص��د تولیدات زغ��ال طبس نیز به 

اصفهان می رود که بازار بی دغدغه ای است.

رضوانی ف��ر تاکید کرد: س��رمایه گذاری شس��تا در معادن 
بنتونیت ش��مال خراس��ان جنوبی قطعی اس��ت و به زودی 

اجرایی می شود.
مدیرعامل شس��تا از س��رمایه گذاری این حوزه در پرورش 
دام س��نگین نیز گفت و یادآور شد: شرکت برای راه اندازی 
یک مجتمع ۱۰ هزار راس��ی دام س��نگین در شیروان اقدام 
ک��رده و با توجه به ش��رایط اس��تان خراس��ان جنوبی، این 
آمادگی را دارد که مشابه آن را در اینجا نیز راه اندازی کند.

رضوانی فر مجموع س��رمایه گذاری پیش بینی ش��ده برای 
استان را ۱۸۰۰ میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: این حجم 
س��رمایه گذاری، حداقل برای ۱۵۰۰ تا ۱۷۰۰ نفر اش��تغال 
مس��تقیم ایجاد می کند. وی متذکر شد: بنا به پیگیری های 
ش��خص استاندار و وعده ای که به ایش��ان داده ایم و البته با 
عنایت به حجم خدمات ایش��ان در استان خراسان جنوبی، 
تمام برنامه ها را ظرف ۲۴ ماه آینده عملیاتی خواهیم کرد.

به گفته وی حضور مستمر هر ۳ تا ۴ ماه یکبار در استان 
از دیگ��ر برنامه هایی اس��ت که در زمینه کنترل ش��رایط و 
نظارت بر روند اجرای پروژه ها انجام خواهد ش��د تا س��رعت 
کار را بیش��تر کند. مدیرعامل شستا تاکید کرد: تعهد ما این 
است که کارها را به گونه ای انجام دهیم که سرمایه گذاری ها 
هرچه سریع تر به نتیجه برسد و اثرات خیر و برکاتش ظهور 

و بروز کند.

افزایش سرمایه گذاری شستا در معدن زغال سنگ طبس

شرکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی، در بهار امسال 
جهش تولید را به رغم تش��دید تحریم ها، رقم زدند. در این 
مدت آلومینیوم با جهش ۶۳درصدی در صدر ایستاد و پس 
از آن آهن اس��فنجی و فولاد خام قرار گرفتند. این درحالی 

است که تولید خرداد نیز با جهش همراه شد.
 ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ایمیدرو، در ۳م��اه بهار۹۹ 
تولید شمش آلومینیوم از ۱۰۱.۱هزار تن فراتر رفت. تولید 
آهن اس��فنجی به ۸.۲میلیون تن رسید و رشد ۱۲درصدی 
را ب��ه ثبت رس��اند. همچنین تولید فولاد خ��ام نیز در این 

م��دت با رش��د ۸درص��دی، از ۵.۷میلیون تن عب��ور کرد. 
ع��لاوه بر این تولید محصولات فولادی ش��رکت های بزرگ 
نی��ز از رش��د بی نصی��ب کند و با رش��د ی��ک درصدی به 
۳.۵میلیون تن رسید. در این مدت تولید گندله سنگ آهن 
 به ۱۱.۲میلیون تن رس��ید که ۲درصد بیش از رقم ۳ماهه 

بهار۹۸ بود.
از س��وی دیگر تولید کاتد مس ب��ا تولید بیش از ۶۹هزار 
تن، رشد ۲درصدی را به دست آورد. استخراج سرب و روی 

نیز با رشد ۲درصدی به بیش از ۲۱۱هزار تن رسید.

یکی از بزرگ ترین دلایل رش��د تولیدات این بخش، ورود 
ظرفیت های جدید به مدار تولید اس��ت. در ابتدای امس��ال 
آلومینی��وم جنوب ب��ه عن��وان بزرگ تری��ن، مجهزترین و 
کامل ترین خط تولید این فلز در کشور با مشارکت ایمیدرو 
و بخش خصوص��ی راه اندازی ش��د. همچنین ظرفیت های 
جدید تولید کنس��انتره و گندله س��نگ آهن در سنگان به 
تازگی با راهبری ایمیدرو و سرمایه گذاری بخش خصوصی 
افتتاح ش��ده که اثرات آن در ماه های آینده مشاهده خواهد 

شد.

عملکرد تولید ش��رکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی 
در خرداد امس��ال حاکی از رشد تولید محصولاتی همچون 
آلومینیوم، مس کاتد، آهن اس��فنجی، شمش فولاد و گندله 

دارد. 
در بی��ن ای��ن محص��ولات بیش��ترین جه��ش تولید در 
حوزه ه��ای آلومینیوم )۷۳درص��د( و کاتد مس )۱۶درصد( 
ب��ه ثبت رس��یده اس��ت. در مدت یادش��ده، می��زان تولید 
 ش��مش آلومینی��وم ب��ه ۳۶.۰۲۵ت��ن و کات��د م��س ب��ه

 ۲۵.۸۲۰تن رسید.

صدرنشینی آلومینیوم در جهش تولید 
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 گروه معدن: 
به طور قطع با تش��دید تحریم ها علیه ایران، 
بس��یاری از تولی��دات و صنای��ع با مش��کلات 
متع��ددی روب��ه رو هس��تند، اما در س��الی که 
از س��وی مق��ام معظ��م رهبری جه��ش تولید 
نامگذاری ش��ده اس��ت، صنایع بزرگ کش��ور 
ازجمله ذوب آهن اصفهان علاوه بر رش��د تولید 
و ف��روش، حتی در زمینه ص��ادرات پویا عمل 

کرده اند.
ب��ه گفت��ه به��زاد کرمی، ب��ا وجود مش��کل 
تامی��ن م��واد اولی��ه در ذوب آه��ن اصفه��ان، 
برنامه ریزی ه��ای انجام گرفته تا محصولات این 
مجموعه در س��بدهای کامل و با مطلوبیت بالا 
در ب��ورس کالا ب��ه متقاضیان عرضه می ش��ود. 
ادامه گفت وگوی ایس��نا با بهزاد کرمی، معاون 
خرید وفروش ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان به 

شرح زیراست: 
درحال حاضر وضعیت فروش محصولات  �

ذوب آهن اصفهان چگونه است؟
با وج��ود توق��ف چند س��اله یک��ی از کوره 
بلندهای ش��رکت ک��ه امیدواری��م در آینده ای 
بسیار نزدیک شاهد راه اندازی مجدد آن باشیم، 
به دلیل کمبود مواد اولیه، تولید از سوی ۲کوره 
دیگر با تمام قدرت درحال انجام اس��ت، اما اگر 
مواد اولیه مورد نیاز شرکت تامین شود، شرایط 
بسیار بهتر خواهد ش��د و ذوب آهن می تواند با 
تم��ام ظرفیت و حداکثر به��ره وری به کار خود 
ادام��ه دهد، ام��ا با وجود مش��کلات عدیده در 
تامین مواد اولیه، ش��رکت توانس��ته اس��ت در 
حدود ۶۱۳ه��زار تن چدن م��ذاب تولید کند. 
در۳ماهه نخست امس��ال، فروش ذوب آهن در 

حدود ۵۹۰هزار تن بوده است.
چ�ه  � متقاض�ی  بیش�تر  مش�تریان 

محصولاتی از ذوب آهن هستند؟
تم��ام محص��ولات تولیدی ش��رکت به دلیل 
روش تولید و مدیریت کیفیت و استانداردهای 
بالای موجود در ش��رکت ذوب آهن مورد توجه 
مشتریان، در بازارهای داخلی و صادراتی است. 
تیرآهن های تولیدی ش��رکت به دلیل کیفیت 
بالا و استانداردهای جهانی این محصول بسیار 
بیشتر از سایر مقاطع تولیدی این شرکت مورد 
توجه بازار هستند و ش��رکت موفق شده بیش 
از ۲۱۰ه��زار تن از این محصول را در بازارهای 

داخلی و خارجی به فروش برساند.
باتوجه ب�ه نیاز ریلی کش�ور، وضعیت  �

فروش این محصول چگونه است؟
ذوب آه��ن اصفه��ان تولید ریل ب��ا بالاترین 
اس��تانداردهای روز دنیا را در دس��تور کار خود 
قرار داده است با این وجود، خط تولید ریل در 
ذوب آهن اصفهان یک خط تولید ۲منظوره بوده 

و علاوه ب��ر ریل، قادر به تولید انواع تیرآهن های 
سنگین ازجمله تیرآهن های بال پهن است. در 
ماه های اولی��ه راه اندازی خط تولید ریل، تداوم 
واردات ریل از خارج کش��ور، ذوب آهن اصفهان 
با ظرفیت ۴۰۰ه��زار تنی خط تولید ریل خود 
قادر به پاس��خگویی کامل به نیاز داخلی و بلکه 

صادرات این محصول است. 
ب��ا توجه به ظرفیت ب��الای تولید و مرغوبیت 
به وس��یله  ش��ده  کس��ب  اس��تانداردهای  و 
ریل های تولی��دی ذوب آهن، دیگ��ر هیچ گونه 
واردات��ی از س��وی ش��رکت های مصرف کننده 
ای��ن محصول از خ��ارج از کش��ور توجیه پذیر 
نیس��ت و درحال حاض��ر ش��رکت ذوب آه��ن 
اصفه��ان ای��ن توانای��ی را دارد که تم��ام نیاز 
ریلی کش��ور را تامی��ن کند، همچنی��ن تولید 
 ان��واع ریل های مترو نی��ز در این کارخانه انجام 

می شود.
تحریم ها هر روز بر ش�دت آن افزوده  �

می شود آیا این مس�ئله در تولید و میزان 
فروش تاثیر گذاشته است؟

بدون ش��ک تحریم ه��ای ظالمانه و یک طرفه 
بر کل اقتصاد و تولید کش��ور تاثیرگذار بوده و 
اس��ت، اما با درایت مدیریت و عزم تلاش��گران 
شاغل در ش��رکت بر بیشتر این مشکلات فائق 
آمده ایم و توانس��تیم رش��د تولی��د و فروش و 
به ویژه صادرات داش��ته باش��یم. مشکل عمده 
در ع��دم تامین پایدار مواد اولیه برای ذوب آهن 

است. درحال حاضر معادن با توجه به بالا رفتن 
به��ای ارز در ب��ازار تمایل فراوان��ی به صادرات 
یافته ان��د و حت��ی وض��ع تعرف��ه ۲۵درصدی، 
ص��ادرات را ب��رای آنه��ا به صرفه ک��رده و این 
ش��رکت ها درحال خام فروش��ی منابع کش��ور 
هستند، درحالی که فولاد سازان بزرگ به دلیل 
 کمبود مواد اولیه مجبور به محدود کردن تولید 

خود شده اند. 
در این ش��رایط ضرورت دارد مس��ئولان امر 
در س��الی که از س��وی رهبر معظ��م انقلاب به 
س��ال جهش تولی��د نامگذاری ش��ده اس��ت، 
جل��وی خام فروش��ی مع��ادن را گرفته و جهت 
ایج��اد ارزش افزوده برای منابع خام کش��ور، با 
مش��وق های لازم این ش��رکت ها را تش��ویق به 

فروش داخلی محصولات خود کنند. 
البت��ه این فرصت را غنیمت باید ش��مرد و از 
تلاش ها و پیگیری های ش��بانه روزی که وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت به وی��ژه از ابتدای 
تصدی گ��ری سرپرس��ت جدید ای��ن وزارتخانه 
تقدی��ر کرد، چراک��ه آقای م��درس خیابانی از 
روزهای آغازین جلسات متعددی با نمایندگان 
فولادس��ازان و معدنکاران داش��تند به بررسی 
مش��کلات این صنعت پرداخته و توانسته اند تا 
حدود زیادی مش��کلات این حوزه را تس��هیل 
کنند و امیدواریم این جدیت تا زمان رفع کامل 
مش��کل تامین م��واد اولیه ش��رکت های بزرگ 

فولادی تداوم یابد.

ب�ا توجه ب�ه محدودیت های ناش�ی از  �
تحریم ها و کرونا میزان صادرات ذوب آهن 

اصفهان چقدر بوده است؟
میزان کل صادرات ش��رکت در س��ال۱۳۹۸ 
افزون بر ی��ک میلیون و ۱۵۴ه��زار تن بود که 
رشدی حدود ۲۸درصدی نسبت به سال۱۳۹۷ 
داش��ته اس��ت، اما با توجه به افت فعالیت های 
تج��اری در تمام نواح��ی اقتصادی جهان بر اثر 
پاندم��ی وی��روس کرونا و همچنی��ن تاکیدات 
خاص وزارت صنعت، معدن و تجارت بر عرضه 
محصول در داخل کشور )در اواخر سال گذشته 
و ابت��دای امس��ال( با کاهش ص��ادرات روبه رو 

بودیم. 
البت��ه ب��ا دس��تورات اخی��ر و حمایت ه��ای 
مع��دن  صنع��ت،  وزارت  سرپرس��ت  موث��ر 
ش��رکت های  ص��ادرات  رون��د  تج��ارت  و 
ف��ولادی در ح��ال بهب��ود و افزای��ش اس��ت 
جب��ران  عقب افتادگ��ی  ای��ن  امیدواری��م   و 

شود.
وضعی�ت عرضه محص�ولات ذوب آهن  �

در بورس کالا چگونه است؟ 
درحال حاضر تمام محصولات فولادی شرکت 
از طریق عرضه در بورس کالای ایران به فروش 
می رس��د. ب��ا برنامه ریزی ه��ای انج��ام گرفته، 
محصولات در س��بدهای کام��ل و با مطلوبیت 
بالا در بورس کالا به متقاضیان عرضه می شود. 
همواره س��عی بر این بوده تا س��بدهای عرضه 

ش��ده با بهترین ترکیب محصول عرضه ش��ود 
که این امر باعث ش��ده تا با توجه به نیاز بازار، 
به درخواس��ت و تقاضای مش��تریان پاسخ داده 
 ش��ود و س��بدها از تقاض��ای خوب��ی در بورس 

برخوردار باشند. 
این ش��رکت به طور پیوسته سعی بر کنترل 
افزایش��ی قیمت ه��ا دارد و همان ط��ور که در 
عرضه ه��ای هفته ه��ای قبل در ب��ورس کالای 
ای��ران ش��اهد بودی��م، در جه��ت دسترس��ی 
مصرف کننده نهایی به محصول با قیمت واقعی 
و پایین تر و همچنین کنترل افس��ار گسیخته 
قیمت ها ناش��ی از برخی اقدامات س��وداگرانه، 
اقدامات��ی انج��ام ش��ده اس��ت و امیدواریم به 
منظ��ور ت��داوم ای��ن رون��د، جهت دسترس��ی 
مصرف کنن��دگان نهایی محص��ولات که عمدتا 
از اقش��ار ضعیف و کم درآمد جامعه هس��تند، 
 حمای��ت و پش��تیبانی لازم از مراج��ع مربوطه 

انجام شود.
ف�روش محص�ولات و س�هم ص�ادرات  �

ذوب آه�ن اصفه�ان را چط�ور پیش بین�ی 
می کنید؟

ذوب آه��ن اصفه��ان در ص��ورت تامین مواد 
اولیه تولید و ش��روع فعالیت کوره بلند ش��ماره 
یک خود قطعا تولید و فروش��ش بس��یار بیشتر 
و چش��مگیرتر از سال قبل خواهد بود و در هر 
صورت تلاش بر این است که نیمی از تولیدات 

برای صادرات باشد.

عقبماندگیصادراتذوبآهناصفهانترمیممیشود
معاون خرید و فروش شرکت ذوب  آهن اصفهان: 



رشد قابل توجه نرخ ارز به ویژه در چند هفته گذشته، تاثیر 
بسزایی در شتاب گرفتن روند صعودی قیمت ها داشته 

است. گویی انتظار رشد تورم موجب شده التهاب در بازار 
افزایش یابد و تقاضا برای خرید بیشتر شود
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یادداشت

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان گفت: پروانه 
اکتش��اف این محدوده ها برای نخس��تین بار در کش��ور به نام 
فولاد مبارکه اصفهان صادر ش��د تا این شرکت بتواند کارهای 
اکتشافی را در بخش پلی متال و کانسارهای فلزی انجام دهد.
به گزارش ایرنا، ایرج موفق اظهار کرد: مقدمات انجام این کار 
از سال گذشته با توجه به پیگیری های فولاد مبارکه اصفهان 
فراهم ش��د و پهنه ای به وس��عت حدود ۱۴هزار متر مربع در 
اختیار این ش��رکت قرار گرفت و 7پروانه اکتش��اف برای نقاط 
امید بخش صادر شد. وی ادامه داد: فولاد مبارکه اصفهان در 
ای��ن مرحله ۶ماه فرصت دارد که گزارش اکتش��اف های اولیه 
را ب��ه س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اصفه��ان ارائه کند و 
با قول مس��اعد مدیرعامل این ش��رکت مقرر ش��د که این کار 

تا ۴ماه آینده انجام ش��ود و مراحل بعدی در دس��تورکار قرار 
گیرد. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان افزود: از 
سال گذشته تا کنون در تلاشیم تا بتوانیم سنگ آهن موردنیاز 
فولاد مبارکه اصفهان را تامین کنیم و در این زمینه جلسه های 
متعددی تشکیل شده است. وی خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه 
اصفهان و ذوب آهن اصفهان قلب تپنده فولاد کشور هستند و 
باید این اتفاق ویژه خیلی پیش از اینها برای این مجموعه انجام 
می شد. در ادامه حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارک��ه اصفه��ان گفت: با توجه ب��ه اختلالاتی که در زنجیره 
تکمیل مواد معدنی به وجود آمده و بخش معدن به بخش فولاد 
وارد ش��ده، مشکل در تامین مواد اولیه فولاد شامل کنسانتره 
آهن، گندله و آهن اس��فنجی ایجاد ش��ده و به همین دلیل به 

س��مت تامین م��واد مورد نیاز در معدن رفتی��م. وی افزود: با 
درخواس��ت کمک از سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان 
7 منطق��ه به مس��احت ۱۴۰کیلومتر مرب��ع در اختیار ما قرار 
گرفت و در مهلت قانونی ۶ماهه نس��بت به اکتش��افات اولیه 
اق��دام خواهیم ک��رد. عظیمیان ادام��ه داد: در صورتی که به 
مناطق امیدبخش و خوبی دست پیدا کردیم این معادن برای 
ادام��ه مس��یر و بهره برداری در اختیار ف��ولاد مبارکه اصفهان 
قرار خواهند گرفت. مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان 
با اش��اره به توافق خوب دیگر با رئیس س��ازمان صنعت معدن 
و تجارت اصفهان داش��تیم گف��ت: امیدواریم بتوانیم کارخانه 
کنس��انتره در شمال اصفهان راه اندازی کنیم. وی خاطرنشان 
کرد: این کارخانه می تواند سنگ آهن استخراجی، معادن فولاد 

مبارکه را مورد استفاده قرار دهد و خبر خوبی هم برای معادن 
کوچک به ش��مار م��ی رود که بتوانند با اس��تفاده از ظرفیت 
این کنس��انتره سازی، سنگ آهن را تحویل دهند و کنسانتره 
تحوی��ل بگیرند.  مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفهان 
اضافه کرد: راه اندازی کارخانه کنس��انتره در ش��مال اصفهان 
ارزش افزوده ای برای معادن کوچک بخش خصوصی به دنبال 
خواهد داشت. اصفهان با بیش از 5میلیون نفر جمعیت، بیش 
از ۹هزار واحد تولیدی کوچک و بزرگ با س��رمایه ۲۲۱ هزار 
میلیارد ریال و اش��تغال ۲۶۳هزار نف��ر، حدود ۸۴۰معدن در 
حال بهره برداری با س��رمایه گذاری بی��ش از ۱۰هزار میلیارد 
ریال و حدود ۱۸۰هزار واحد صنفی صنعتی ترین استان کشور 

بشمار می آید

صدور مجوز 7 پروانه اکتشاف معدنی برای فولاد مبارکه اصفهان 

نبض بازار فولاد در دست ارز و بورس
دلایل رشد افسارگسیخته نرخ محصولات فولاد بررسی شد

کاستی های تولیدکنندگان

اغلب واحدهای صنایع پایین دستی آلومینیوم 
در کش��ور ما با چالش تامین مواد اولیه روبه رو 
شده و در چنین شرایطی ناچار هستند پایین تر 

از ظرفیت اسمی خود فعالیت کنند. 
همین موض��وع موجب می ش��ود هزینه های 
سربار تولید در این مجموعه ها به شدت افزایش 

پیدا کند. 
در چنین شرایطی، قیمت تمام شده تولیدات 
افزای��ش می یابد؛ بنابراین ای��ن تولیدکنندگان 
حت��ی نمی توانن��د در عرصه رقاب��ت و فروش، 
حض��ور موفق��ی را از خود به نمای��ش بگذارند 
و به همی��ن علت، تولیدکنن��دگان محصولات 
آلومینی��وم داخلی بازنده رقاب��ت با محصولات 

مشابه خارجی هستند. 
گفتنی اس��ت که این تولیدکنن��دگان اغلب 
از فناوری ه��ای قدیم��ی در خطوط تولید خود 
استفاده می کنند. دسترسی محدود به فناوری 
روز، هزینه های تولید در این مجموعه ها را روز 

به روز افزایش می دهد.
 با این وجود، س��ال های متم��ادی تحریم و 
چالش های��ی ک��ه تولیدکنندگان ب��رای تامین 
نقدینگی م��ورد نیاز خود دارند، موجب ش��ده 
ام��کان حضور تجهیزات و فناوری های نوین در 

کشور ما محدود شود. 
ای��ن کمبود تنه��ا ویژه صنایع پایین دس��تی 
آلومینی��وم نیس��ت و تولیدکنن��دگان صنایع 
بالادستی نیز با آن دست و پنجه نرم می کنند. 
ای��ن ضع��ف در حالی اس��ت ک��ه اس��تفاده از 
فناوری های پیش��رفته راندمان تولید را افزایش 
و مصرف انرژی را به ش��دت کاه��ش می دهد؛ 
یعنی اثر مستقیم بر بهای تمام شده محصول و 
رقابتی بودن تولید دارد. به علاوه آنکه به کسب 

سهم بیشتری از بازار منجر می شود.
حض��ور نیروی انس��انی متخصص در صنعت 
آلومینیوم کش��ور پ��س از منابع غن��ی انرژی، 
دومی��ن مزی��ت این صنع��ت به ش��مار می رود 
 ک��ه زمینه رش��د و توس��عه آن را فراهم کرده 

است. 
کمااینک��ه کش��ورهای منطق��ه ک��ه صنعت 
آلومینیوم پیش��رفته ای دارند، اغلب از نیروهای 
خارجی برای کارهای تخصصی و مدیریت بهره 
می گیرند. با این وجود، نیروی انس��انی جوان و 
تحصیلک��رده و کاردان در صنع��ت آلومینیوم، 
زمین��ه بهبود در عملک��رد این صنعت را فراهم 

کرده است. 
در این می��ان، افزایش به��ره وری از اهمیت 
ویژه تری برای بخش خصوصی برخوردار است، 
چراکه مدیریت هزینه  برای این تولیدکنندگان 

اهمیت بیشتری دارد. 
ای��ن ش��رکت ها اغلب ب��ه تناس��ب دخل و 
خرج ش��ان هزین��ه می کنند. بنابرای��ن اغلب با 
چال��ش مازاد نیروی انس��انی روبه رو نیس��تند، 
اما اغلب صنایع بالادس��تی آلومینیوم کشور با 

مشکل سربار نیروی کار روبه رو هستند.
 به جرأت می توان گفت حدود ۳۰ درصد نیروی 
 انسانی در این مجموعه ها مازاد بر نیاز آنهاست. 
در چنین ش��رایطی، هزینه ه��ای تولید در این 
ش��رکت ها افزایش می یابد و به تولیدکنندگان 
صنایع پایین دس��تی فش��ار وارد خواهد ش��د، 
چراکه باید ماده اولیه مورد نیاز خود را با قیمت 

بالاتر خریداری کنند. 

 آریا صادق نیت حقیقی
  عضو هیات مدیره سندیکای 
صنایع آلومینیوم ایران 

 مرضیه احقاقی : 
چند ماهی اس��ت که روند قیمت ش��مش و 
محص��ولات فولادی در بورس کالا و بازار آزاد، 
در مس��یر صعودی قرار گرفته و این رشد لجام 
گس��یخته در روزهای اخیر شدت قابل توجهی 
یافته اس��ت. بررس��ی روند به��ای محصولات 
اردیبهش��ت  اول  از  آزاد  ب��ازار  در  ف��ولادی 
ت��ا نیم��ه تیرماه، حکایت از رش��د چش��مگیر 
به��ای این محص��ولات دارد. همانط��ور که در 
نمودار مش��اهده می ش��ود در روزهای ابتدایی 
اردیبهش��ت، میلگرد در بازار آزاد با نرخ ۶۲۰۰ 
تومان به ازای هر کیلوگرم معامله می ش��د، اما 
اکنون قیمت آن وارد کانال ۹۰۰۰ تومان شده 
اس��ت. میلگرد آجدار سایز ۸ در ۱5 تیرماه، با 
قیمت ۹ هزار و ۲۰۰ تومان در بازار آزاد مبادله 
شد؛ یعنی در یک بازه زمانی ۲ ماه و نیمه، این 
محصولات رشد قیمتی بیش از ۴۸ درصدی را 

تجربه کرده اند. 
گفتنی اس��ت در ب��ازه زمانی م��ورد بحث، 
قیمت ه��ای جهانی نیز در مس��یر رش��د قرار 
گرفته ان��د، اما ب��دون تردید رش��د حدود 5۰ 
درصدی محص��ولات فولادی تحت تاثیر عوامل 
قوی تری اس��ت. رشد قابل توجه نرخ ارز به ویژه 
در چند هفته اخیر تاثیر بس��زایی در ش��تاب 
گرفتن روند صعودی قیمت ها داش��ته اس��ت. 
گویی انتظار رش��د تورم موجب شده التهاب در 
ب��ازار افزایش یابد و تقاضا برای خرید بیش��تر 
ش��ود. تقاضای یادش��ده مصرفی نیس��ت و در 
ای��ن میان، در آش��فته بازار اقتصادی کش��ور، 
محصولات فولادی به کالایی سرمایه ای تبدیل 
شده اند. حال این س��وال مطرح است که روند 
صع��ودی قیمت ها ت��ا کجا ادام��ه دارد؟ برای 
بررسی این موضوع و کشف دلایل آن با فعالان 

و کارشناسان این حوزه گفت وگو کرده ایم.
سیگنال کاهش قیمت نداریم �

اعتب��اری،  محم��د 
بازار فولاد در  کارشناس 
»روزگار  ب��ا  گفت وگ��و 
مع��دن« درب��اره رش��د 
قیمت  گس��یخته  افسار 
و  ش��مش  ف��روش 
محصولات فولادی گف��ت: در موقعیت کنونی 
عرضه و تقاضا دیگ��ر معیار تعیین نرخ فروش 
فولاد نیس��ت، چراکه تقاض��ای مصرفی برای 
پروژه های عمرانی به شدت کاهش یافته است. 
در چنین ش��رایطی رش��د نرخ ارز علت اصلی 

افزایش قیمت فولاد است. 
در این میان، انتظ��ار برای تداوم روند رو به 
صعود نرخ ارز موجب می ش��ود، قیمت  فروش 
محص��ولات ف��ولادی در داخل کش��ور بالاتر 
از نرخ ه��ای جهانی باش��د یا خری��د با تحویل 
آت��ی گران تر از خرید ب��ا دریافت روز محصول 
اس��ت. این درحالی است که شما امروز، هزینه 
محصول��ی را که خریداری کرده اید، پرداخت و 
چند روز بعد آن را دریافت می کنید، درنتیجه 
در شرایط عادی، باید آن را با قیمت پایین تری 
دریافت کنید. اما انتظار برای رشد قیمت دلار، 
این نظم را بهم زده اس��ت و مشاهده می کنیم 
که خرید محصول با دریافت آتی گران تر است.

این کارش��ناس بازار فولاد خاطرنشان کرد: 
تقاض��ای موجود در ب��ازار محصولات فولادی، 
تقاضای مصرفی نیست، چراکه در حال حاضر، 
هیچ پروژه عمرانی در کش��ور اجرا نمی ش��ود. 
ساخت وس��از در رک��ود اس��ت، ام��ا همچنان 
مشتری برای خرید وجود دارد. به عنوان مثال، 
تیرآهن سنگین در حال حاضر مصرفی ندارد، 
اما قیمت آن در مقایس��ه با سال گذشته، رشد 
چشمگیری داشته اس��ت. در چنین شرایطی، 
پول س��فته بازی و پولی که قرار اس��ت از ریال 
ب��ه کالا تبدی��ل ش��ود، همچنان این ب��ازار را 
دس��تخوش تغییر خواهد کرد. درواقع، رش��د 
ن��رخ ارز را بای��د بازیگردان اصل��ی این صحنه 

عنوان کرد. 
اعتباری گف��ت: در حال حاضر، آهن آلات از 
کالای مصرفی به س��رمایه ای تبدیل ش��ده اند. 

در چنین ش��رایطی، با وجود افزایش قیمت ها 
تقاض��ا برای خرید به مرات��ب افزایش می یابد. 
درواق��ع، افرادی می خواهند پ��ول نقد خود را 
به کالا تبدی��ل کنند، چراک��ه ارزش ریال هر 
روز کم می ش��ود. درواقع، ای��ن دیدگاه وجود 
 دارد که اگر امروز به بازار وارد ش��وند، بهتر از 

فرداست. 
وی افزود: امکان خری��د محصولات فولادی 
مانن��د میلگ��رد و تیرآهن از ب��ورس کالا برای 
مش��تریان خرد وجود دارد. همین موضوع نیز 
سبب می ش��ود این بازار بس��تر مناسبی برای 
افرادی باش��د که به دنبال کاهش نیافتن ارزش 
پ��ول خود هس��تند. درنتیج��ه چنانچه میزان 
کف خرید از ب��ورس کالا افزای��ش یابد، افراد 
معدودت��ری امکان ورود به این ح��وزه را پیدا 
می کنند. در چنین شرایطی باید انتظار داشته 
باش��یم که واس��طه گری در ب��ازار محصولات 
فولادی کاهش یابد و بخش��ی از این التهابات 

برطرف شود. 
محم��د اعتباری در ادامه خاطرنش��ان کرد: 
نقدینگی موج��ود در میان افراد جامعه به طور 
قابل توجهی بالاس��ت. در س��ال ۹7، بخش��ی 
از ای��ن نقدینگ��ی ک��ه در قالب س��پرده های 
بلندم��دت بانکی ب��ود، آزاد و به س��ایر بازارها 
س��رازیر ش��د. ب��ا این وج��ود، همچن��ان ۸۱ 
درص��د ای��ن س��پرده در بان��ک باق��ی ماند؛ 
بنابراین انتظ��ار می رفت نقدینگ��ی باقیمانده 
آزاد و دوب��اره ج��ذب س��ایر بازاره��ا ش��ود. 
کاهش مجدد ن��رخ بهره های بانکی در س��ال 

 جاری، زمینه آزاد ش��دن مج��دد نقدینگی را 
فراهم کرد. 

دولت نیز برای رفع احتیاجات خود، اقدام به 
چاپ اسکناس کرده که مجددا تورم را افزایش 
داده اس��ت. رکود ناشی از شیوع ویروس کرونا 
نیز بر چالش های اقتصادی کشور افزوده است. 
به ع��لاوه آنکه در موقعیت کنونی دولت از پس 
کنترل این بازارها بر نمی آید. دولت قصد دارد 
ارز را پایی��ن نگه دارد، اما مس��ائل بین المللی 
مانع آن می ش��ود. به علاوه آنکه ابزارهای لازم 
برای کنترل قیمت ارز را در اختیار ندارد. واضح 
است که در چنین شرایطی با رشد روزانه نرخ 

ارز، قیمت کالاها نیز افزایش می یابد. 
وی در پاسخ به س��والی مبنی بر پیش بینی 
رون��د آتی این ب��ازار گف��ت: چنانچ��ه دولت 
بتوان��د مانع رش��د قیمت دلار ش��ود، با توجه 
به عدم تقاضای موث��ر برای پروژه های عمرانی، 
رک��ودی که ب��ر صنع��ت ساخت وس��از حاکم 
است و مش��کلات صادراتی باید منتظر سقوط 
قیم��ت فولاد و محصولات فولادی باش��یم. اما 
شرط نخس��ت این کاهش قیمتی آن است که 
فع��الان ب��ازار از ثبات قیم��ت ارز در چند ماه 
آین��ده مطمئن باش��ند. در چنی��ن موقعیتی، 
هم��ه فروش��نده می ش��وند و قیمت ها کاهش 
خواه��د یاف��ت. در غی��ر این ص��ورت، طبیعی 
 است که با رش��د نرخ دلار، همچنان قیمت ها 

کاهش نیابند. 
اعتب��اری در پاس��خ ب��ه س��والی مبن��ی بر 
تاثیر کاهش عرضه ش��مش در ب��ورس کالا و 

تاثیر آن بر رش��د قیمت ش��مش و محصولات 
ف��ولادی گفت: با توجه ب��ه عرضه های محدود 
شمش ازس��وی ش��رکت های فولاد خوزستان 
و عرض��ه محدود ورق ازس��وی ش��رکت فولاد 
مبارک��ه، اینط��ور پیش بین��ی می ش��ود ک��ه 
دول��ت چراغ س��بزی ب��ه این واحدها نش��ان 
 داده ت��ا می��زان ص��ادرات خ��ود را افزای��ش

 دهند. 
بدون تردید بازگشت ارز حاصل از صادرات، 
ازس��وی این ش��رکت ها در موقعیت کنونی از 
اهمیت ویژه ای برای کش��ور برخوردار اس��ت؛ 
یعنی هیچ س��یگنالی برای کاهش قیمت داده 

نمی شود.
وی در پایان ۲ راهکار برای کاهش قیمت ها 
ارائه داد: نخست آنکه اقدامات نظارتی می تواند 
زمینه کاه��ش قیمت ها را فراه��م کند. یعنی 
ش��رکت هایی که انبارهایش��ان پر است، ناچار 
شوند محصولات خود را در بازار عرضه کنند. 

در چنین ش��رایطی، رشد عرضه تا حدودی 
زمینه کاه��ش قیمت را فراه��م می کند. دوم 
آنکه اگر تقاضایی وارد رینگ بورس می ش��ود، 
اع��لام کنند که متقاضی��ان خرید به جای ۱۰ 
درصد پرداخ��ت کنونی، باید ۸۰ درصد هزینه 

را پرداخت کنند. 
در ح��ال حاض��ر، روند خری��د بدین صورت 
اس��ت که متقاضی خرید در ابت��دا ۱۰ درصد 
هزین��ه را پرداخت می کند و ۳ روز نیز فرصت 
دارد ت��ا مابقی هزین��ه پ��ول را تکمیل کنند. 
حال این خریداران از این بازه زمانی اس��تفاده 
می کنند تا محصول خریداری شده را با قیمت 
بالاتر در بازار آزاد به فروش برس��انند و مابقی 

پول را تامین کنند. 
چنانچ��ه خری��داران موظ��ف ب��ه پرداخت 
۸۰درصد هزینه خری��د از همان ابتدای خرید 
 باش��ند، بس��یاری از تقاضاهای کاذب محدود 

می شود.

تقاضای کاذب در بازار فولاد �
معصوم��ی،  عل��ی 
کارش��ناس ب��ازار درباره 
رش��د قابل توجه قیمت 
فولاد به »روزگار معدن« 
گف��ت: افزایش نرخ دلار 
را باید علت اصلی رش��د 
قیمت فولاد عنوان کرد. این رش��د قیمتی در 
شرایطی حاصل شده که تقاضای آنچنانی برای 
ف��ولاد و محصولات فولادی وجود ندارد. یعنی 
س��فته بازان زمینه این رش��د قیمتی را فراهم 
می کنند. در سایه رش��د قابل توجه نرخ دلار، 
ضرری بازار خرید و فروش آهن آلات را تهدید 
نمی کند. در همین حال باید خاطرنش��ان کرد 
که قیمت فروش این محصولات در بورس کالا، 
براس��اس دلار نیمایی محاس��به می ش��ود، از 
آنجا ک��ه میان دلار نیمای��ی و دلار آزاد تفاوت 
قیمتی وج��ود دارد، جذابیت خرید از بورس و 
فروش در بازار آزاد هر روز بیش��تر می ش��ود؛ 
بنابراین ای��ن بازار حوزه مناس��بی برای ورود 

سرمایه به شمار می رود. 
این کارش��ناس بازار س��رمایه افزود: امکان 
خرید محص��ولات ف��ولادی مانن��د میلگرد و 
تیرآه��ن ب��رای همه ش��رکت ها و اش��خاص 
حقیقی از بورس آزاد اس��ت؛ بنابراین با توجه 
ب��ه بی ثباتی حاکم بر اقتصاد کش��ور، صاحبان 
س��رمایه، حت��ی س��رمایه های خ��رد ترجیح 
می دهند برای از دست نرفتن ارزش پول خود، 

کالایی را خریداری کنند. 
در چنی��ن ش��رایطی، تقاض��ا ب��رای خرید 
محصولات ف��ولادی افزای��ش می یابد و زمینه 

رشد قیمت ها فراهم می شود.  
وی درب��اره پیش بین��ی قیم��ت محصولات 
فولادی در ماه های آینده گفت: با توجه به روند 
رو به رشد دلار، در حال حاضر، بعید است که 
تقاضا کاهش یابد و قیمت ها کم ش��ود، چراکه 
رون��د طبیعی در ایران بدین صورت اس��ت که 
هرچه ن��رخ فروش افزایش یابد، متقاضی برای 
خرید بیش��تر می ش��ود. معصومی در پاسخ به 
س��والی مبنی بر تاثی��ر کاهش عرضه فولاد در 
ب��ورس کالا و تاثی��ر آن ب��ر روند رو به رش��د 
قیمت��ی گفت: بدون تردی��د محدودیت عرضه 
فولاد در بورس کالا در این روند رش��د قیمتی 
تاثیرگ��ذار اس��ت. کمااینک��ه در دوره ای ک��ه 
ش��رکت ها موظف به فروش با تناژ بالاتری در 
بورس کالا بودند، قیمت ها کاهش یافت.  با این 
وجود، ایراداتی به الزام شرکت های تولیدکننده 
ش��مش به عرضه بیش��تر وجود دارد. به عنوان 
نمونه، ش��رکت های پایین دستی، شمش فولاد 
را ب��ا نرخ پایه از بورس خری��داری می کنند و 
با نرخ بالاتر در بازار آزاد به فروش می رسانند، 
چراکه الزام قانونی برای عرضه محصولات خود 

در بورس ندارند. 

روند قیمت میلگرد سایز 8 آجدار در بازار آزاد
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اخبار

 استخراج
 معادن خراسان شمالی 
کمتر از ظرفیت اسمی 

مع��اون صنعت��ی و معدنی س��ازمان صنعت ، 
معدن وتجارت خراس��ان شمالی گفت: استخراج 
معادن این استان به علت نبود ماشین آلات کمتر 
از ظرفیت اس��می اس��ت. علی اصغر رضازاده در 
گفت وگو با ایسنا با اشاره به اینکه معدنکاران این 
استان با نبود دس��تگاه های مورد نیاز یا فرسوده 
بودن دس��تگاه ها روبه رو هستند، اظهارکرد: این 
امر س��بب می شود تا برداش��ت از معادن در این 
اس��تان بیش��تر در اندازه ترانش��ه برداری باشد.
وی افزود: این امر س��بب ش��ده تا استخراج لازم 
از معادن اس��تان انجام نش��ود. رضازاده از دیگر 
مش��کلات معدنکاران ای��ن اس��تان نقدینگی و 
مباح��ث مدیریتی اعلام کرد.وی ب��ا بیان اینکه 
۲۴۵مع��دن در این اس��تان پروان��ه بهره برداری 
دارن��د، ادامه داد: از این تعداد ۱۱۷معدن فعال و 
۴۵معدن نیز غیرفعال هس��تند.این مقام مسئول 
تصریح کرد: بازار فروش از دیگر مشکلاتی است 
که س��بب ش��ده تا معدنکاران اس��تان با چالش 

مواجه شوند.

فعالیت بخشی
 از معدن زغال سنگ 
مینودشت متوقف شد

رئی��س اداره تع��اون، کار و رف��اه اجتماع��ی 
مینودش��ت اعلام کرد: فعالیت بخش��ی از معدن 
زغال س��نگ تخت این شهرستان به دلیل وجود 
برخی نواقص فنی و احتمال بروز حادثه در آن با 

حکم مقام قضایی متوقف شد.
ب��ه گ��زارش مای��ن نی��وز، زه��را مصطفی لو 
اظهارک��رد: ای��ن حکم پس از شناس��ایی برخی 
نواق��ص ایمن��ی در یکی از تونل های اس��تخراج 
معدن زغال س��نگ تخت مینودشت توسط تیم 
کارشناسی متشکل از بازرس��ان این اداره، نظام 
مهندسی و صنعت، معدن و تجارت و کم توجهی 
کارفرما به رفع نواقص مینودشت صادر شد.وی با 
بیان اینکه این حکم از سوی دادستانی ابلاغ شد، 
افزود: در این بخش از معدن بین ۶۰ تا ۷۰کارگر 
مش��غول کار بودند که فعالیت آنها تا رفع نواقص 

تونل از سوی کارفرما تعطیل خواهد بود.
مصطفی لو اضافه ک��رد: در مدت تعطیلی این 
بخ��ش از معدن و تا رفع نواق��ص ایمنی در آن، 
کارفرما موظف به پرداخت حقوق کارگران بیکار 

شده خواهد بود.

 نبود مدیریت 
در صنایع و معادن عاملی 
برای آلودگی محیط زیست

مدی��ر کل حفاظت محیط زیس��ت آذربایجان 
شرقی در جلسه بررسی وضعیت زیست محیطی 
معدن مس س��ونگون، گفت: بازس��ازی و احیای 
معادن بعد از بهره برداری گامی مهم برای حفظ 

محیط زیست و توسعه پایدار است.
به گزارش ایلنا، حمید قاس��می در جلس��ه ای 
با مس��ئولان مس آذربایجان با تاکید بر اهمیت 
بازسازی معادن، اظهار کرد: احیای اکولوژیکی و 
بازسازی معادن بخش مهمی از استراتژی توسعه 
پایدار بوده و امروزه در برخی از کشورهای جهان 
این امر انجام شده و مدیریت معدن مس سونگون 
در ای��ن زمین��ه می تواند با بازس��ازی این معدن 
الگوی موفقی در کشور باشد. وی گفت: استفاده 
از مواد معدنی از سوی جز ضروریات اولیه زندگی 
انسان ها بوده و از سوی دیگر تغییرات توپوگرافی 
و اثرات زیس��ت محیط��ی ناش��ی از معدنکاری 
و تاثیر آن بر س��لامت انس��ان قابل چشم پوشی 
نیس��ت و در این زمینه تنها راهی که می توان به 
این دو هدف که ظاهرا متقابل یکدیگرند رس��ید 

عملیات تکمیل و بازسازی معادن است.
قاس��می در ادامه با تقدیر از اقدامات زیس��ت 
محیطی معدن مس سونگون گفت: عدم مدیریت 
صحیح در تمامی صنایع و معادن می تواند باعث 

آلودگی محیط زیست شود.
در ادامه مدیرعامل مس آذربایجان، مش��اوران 
علمی و دانش��گاهی معدن مذکور نیز مطالبی را 
عنوان و مدیر کل حفاظت محیط زیس��ت استان 
از اقدامات زیست محیطی معدن بازدید و مسائل 
و مش��کلات زیس��ت محیطی این مجموعه را از 
نزدیک بررس��ی و دس��تورهای لازم ب��رای رفع 

مشکلات را صادر کرد.

فرماندار شهرس��تان عنبرآباد از اتمام عملیات اکتشاف 
مع��دن مس کرور با ذخیره اولیه ۱۵۰میلیون تن تا پایان 

امسال خبرداد.
محم��ود رئیس��ی در گفت وگ��و با ایس��نا با اش��اره به 
ظرفیتهای معدنی و گردش��گری در منطقه »باغ آهنی« و 
»رودفرق« از توابع بخش جبالبارز جنوبی گفت: عملیات 
اکتش��اف معدن مس کرور تا پایان س��ال به اتمام میرسد 

که باعث رونق اقتصادی در این شهرستان خواهد شد. 
وی پیش بین��ی اولی��ه ذخی��ره مع��دن مس ک��رور را 
بی��ش از ۱۵۰میلی��ون تن اع��لام کرد و اف��زود: عملیات 
اکتش��اف این معدن به مدت ۴س��ال عم��لا متوقف بود و 
ب��ا توجه ب��ه تاکیدات رهبر معظم انقلاب ب��ر رونق تولید 
و اش��تغال، به اتفاق اعضای ش��ورای تامین و مس��وولان 
س��ازمان صمت جنوب کرمان از نزدیک مشکلات معدن 
 مس کرور را بررس��ی و برای رفع موانع، دس��تورات لازم 

صادر شد.ژ
رئی��س ش��ورای تامین شهرس��تان  عنبرآب��اد از مردم 
خواس��ت با س��رمایه گذاران معدن مس ک��رور برای آغاز 
عملیات اکتشافات همکاری کنند و اظهار کرد: مردم باید 
همکاری کنند که مرحله اکتش��اف زودتر انجام ش��ود تا 
اینکه در روند کار معدن اخلالی ایجاد نش��ود. رئیس��ی از 
توقف ۴ساله این معدن ابراز تاسف کرد و گفت: متاسفانه 
ب��ه دلایلی ۴س��ال معدن مس ک��رور متوقف ب��ود اما با 
پیگیری اعضای ش��ورای تامین و مسئولان صنعت، معدن 

وتجارت اکتشافات دوباره آغاز شدند. 
فرماندار شهرس��تان عنبرآباد از حفر ۶حلقه چاه در این 
منطقه خبرداد و افزود: تا پایان امس��ال کار اکتشاف این 
معدن به پایان خواهد رس��ید که پیش بینی اولیه ذخیره 

معدن مس بیش از ۱۵۰میلیون تن است. 

عالی ترین مقام اجرایی دولت در شهرس��تان عنبرآباد از 
فراهم  ش��دن زمینه اش��تغال برای ۴۰نفر از اهالی منطقه 
خبر داد و افزود: درحال حاضر ۴۰نفر از افراد بومی منطقه 
به صورت مستقیم در این معدن مشغول به کار هستند و 
در آینده نزدیک نیز زمینه اش��تغال ۱۰۰نفر دیگر فراهم 

خواهم شد.
وی از برخ��ورد قانونی با کس��انی ک��ه بخواهند در کار 
مع��دن اخ��لال ایجاد کنند خب��ر داد و گفت: هر کس به 
نوعی بخواهد در رون��د کار معدن کرور اخلال ایجاد کند 

طبق قانون با آنها بشدت برخورد خواهد شد.
رئیس��ی، مع��دن م��س ک��رور را ازجمله مع��ادن غنی 
کش��ور عنوان ک��رد و اف��زود: این مع��دن می تواند باعث 
رونق اقتصادی شهرس��تان در امر اش��تغال جوانان و رفع 
 بیکاری بش��ود و تاثیر قابل توجهای در همه ابعاد منطقه 

خواهد داشت.
وی آبش��ار رو ف��رق را از ظرفیت ه��ای منحصربه ف��رد 
و گردش��گری منطقه دانس��ت و گفت: اگر زمینه رشد و 
ش��کوفایی ظرفیت های معدنی و گردشگری فراهم بشود 
 ش��اهد تح��ول اقتصادی در س��طح شهرس��تان خواهیم 

بود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان گفت: 
اولویت هایی در امسال برای حوزه معدن در نظر گرفته شده 
و به صورت عملیاتی و کاربردی، پیگیری می شود که اولویت 
اول، ت��لاش برای وصول حقوق دولتی معادن در امس��ال و 

همچنین حقوق معوق سال های گذشته است.
ب��ه گزارش ایرنا ناصر فغفوری در جلس��ه ش��ورای معادن 
اس��تان زنجان اظهارکرد: بیش از ۳۲میلیارد تومان در سال 
گذش��ته و ۲۴میلیارد تومان نیز در س��ال۹۷ حقوق دولتی 

معادن استان زنجان وصول شده است.
وی افزود: امس��ال پیش بینی می شود بیش از ۴۰میلیارد 

تومان وصول حقوق دولتی معادن داشته باشیم.
رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان زنجان 
با بیان اینک��ه تعیین تکلیف معادنی ک��ه به دلایل مختلف 
تعطیل ش��ده اند در برنامه کاری امس��ال ق��رار دارد، گفت: 
معادنی که بدون توجیه اقتصادی س��اخته ش��ده اند، س��لب 
فعالیت ش��ده و س��عی می کنیم با ادغام آنها با محدوده های 

معدنی مشابه، تعیین تکلیف کنیم.
وی اظهارکرد: برگزاری مستمر مزایده معادن نیز از دیگر 
برنامه ها و اولویت های کاری امس��ال است و تلاش می کنیم 
مزایده ها را هر فصل داش��ته باش��یم تا معدن ه��ا در انتظار 

برگزاری مزایده، بلاتکلیف نشوند.
فغف��وری با بیان اینکه احیای مع��ادن را پیگیری خواهیم 
کرد، خاطرنشان کرد: یکی دیگر از اولویت ها، تعیین تکلیف 

معادن خیلی کوچک است.
وی اف��زود: این مع��ادن به لحاظ کارشناس��ی، بررس��ی 
می ش��وند و اگر به این نتیجه برس��یم ک��ه قابلیت و توجیه 

اقتصادی دارند به مزایده می روند وگرنه ادغام می شوند.
رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان زنجان 
گفت: مجوزهای صادرش��ده برای اس��تخراج معادن از سوی 

مناب��ع طبیعی و محیط زیس��ت ب��رای معدن ب��وده و برای 
اش��خاص نیس��ت لذا تغییر صاحبان معادن، دلیل بر سلب 

صلاحیت و لغو مجوزهای معدن نیست.
وی با بیان اینکه بیش��تر مشکلات حوزه معدن مربوط به 
وکالت بلاعزلی است که دفاتر اسناد رسمی صادر می کنند، 
اظهارکرد: وکالت ها برای افرادی صادر می ش��ود که از لحاظ 
اجتماعی یا قانونی، اجازه فعالیت معدنی ندارند و به عبارت 
دیگر در ظاهر، یک فرد بوده اما در پشت صحنه، فردی است 

که اجازه فعالیت ندارد.
فغفوری خاطرنش��ان کرد: پیشنهاد و تقاضای ما از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و دس��تگاه قضایی استان این است 
که تمهیداتی اندیش��یده شود تا یک نسخه رونوشت از تمام 
وکالت های صادره از س��وی دفاتر اس��ناد رسمی به سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان نیز ارسال شده و در ضمن 
به فردی وکالت داده شود که شرایط فعالیت را داشته باشد.
وی تصری��ح ک��رد: این اقدام، زد و بندهای پش��ت صحنه 
را مش��خص می کن��د و در صورت اجرای ای��ن مهم بیش از 

۹۰درصد افراد نمی توانند وارد این مباحث شوند.
از ۳۸۸معدن موجود در اس��تان زنج��ان ۳۲۸مورد دارای 

پروانه بهره برداری و فعالیت هستند.

با گذشت 4 سال توقف و به همت مسئولان محلی؛

چراغ معدن مس »کرور« عنبرآباد روشن خواهد شد
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت زنجان: 

وصول حقوق دولتی معادن زنجان در اولویت کاری قرار دارد

واحد های فولادی آذربایجان شرقی درگیر چالش تامین مواد اولیه

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی اس��تان 
کرمان گفت: وقتی معدنی در کرمان وجود دارد قطعا برکات 
آن  هم باید برای اس��تان  باش��د.به گزارش مهر، س��ی مهدی 
طبیب زاده اظهارکرد: برگش��ت بهره مالکانه به اس��تان، رفع 
الزام ش��رکت های معدنی به قیمت های دس��توری و برداشت 
نظام spx می تواند فصل جدیدی از توسعه در صنایع معدنی 
اس��تان باش��د. وی با بیان اینکه وقتی معدن در استان وجود 
دارد برکات آن هم باید برای استان باشد، عنوان کرد: معدن 

مجموعه تجدیدناپذیری که ممکن اس��ت روزی ماده معدنی 
تمام شود و لذا باید جایگزینی برای معدن وجود داشته باشد.

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان کرمان 
ابرازکرد: متاس��فانه دخالت دولت در امور معادن باعث ش��د 
این امر محقق نش��ود نمونه آن می توان به تعیین دس��توری 
قیمت س��نگ آهن اش��اره کرد که بخش معدن سوبسیدی به 
تولید فولاد ندهد که این سوبسید نقشی در قیمت تمام شده 
مصرف کنن��ده ندارد.طبیب زاده افزود: به خاطر س��نگ آهنی 

که در کرمان وجود دارد هر تن ش��مش فولاد خوزس��تان با 
۲۷۳هزار تومان تامین می ش��ود درحالی که اگر این ظرفیت 
در اس��تان کرمان باشد می تواند س��الانه هزار و ۸۰۰میلیارد 
تومان درآمد داشته باشد. وی ادامه داد: تقاضا داریم این منابع 
برگردد یا سیس��تم عرضه و تقاضا حاکم باشد تا شرکت های 
فولادی بتوانند قیمت های تمام شده خود را به لحاظ افزایش 
به��ره وری کاهش دهند. رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کش��اورزی اس��تان کرمان تاکید کرد: بهره مالکانه معادن 

که از اس��تان خارج می ش��ود برگردد و صرف توس��عه زیربنا 
 spx و بخش های دیگر ش��ود. طبیب زاده با اشاره به موضوع
)ارتب��اط بین تقاضا و عرضه(، بیان کرد: پروژه های بزرگی در 
بخ��ش صنایع معدنی در اس��تان درحال اجرا اس��ت که اگر 
spx در اس��تان کرمان برداشته شود می تواند فصل جدیدی 
از توسعه فعالیت های بخش خصوصی در صنایع تبدیلی باشد  
به گفته وی صنعت مس در اس��تان کرمان همچنان پیش��تاز 
است و توانسته رشد ۱۵۲درصدی را به تولید خود اضافه کند.

رئیس اتاق کرمان: 

بهره مالکانه معادن صرف توسعه کرمان شود

 گروه معدن: 
آذربایجان ش��رقی دارای واحدهای تولید فولاد 
متعددی است که نقش مهمی در چرخش تولید 
و ت��داوم فعالیت صنایع پایین دس��تی دارند، اما 
آنها این روزها با چالش تهیه مواد اولیه از بورس 

روبه رو هستند.
به گزارش ایرنا، آذربایجان ش��رقی با داش��تن 
۳۰واح��د تولی��دی و ص��ادرات س��الانه بیش از 
۱۰میلیون دلار فولاد از قطب های اصلی فرآوری 
این محصول راهبردی در کش��ورمان به ش��مار 

می رود.
آذربایج��ان ش��رقی در بخ��ش ف��ولاد از نظر 
س��رمایه گذاری ش��رکت های خصوصی در رتبه 
نخست کشوری قرار دارد و در این حوزه ۵۰هزار 
میلی��ارد ریال از س��وی بخش ه��ای مختلف در 

سطح استان سرمایه گذاری شده است.
آذربایجان ش��رقی بعد از اصفهان و خوزستان 
که بیش��تر واحده��ای تولید ف��ولاد آنها دولتی 
هس��تند، رتبه سوم در تولید فولاد کشور را دارد 
که ۸۵درص��د این تولیدات نیز از س��وی بخش 

خصوصی انجام می شود.
این اس��تان با فرآوری س��الانه ۵.۵میلیون تن 
ف��ولاد، ۲۴درص��د مجموع تولید ای��ن محصول 
پرکاربرد در ایران را تهیه و به بازار مصرف داخلی 

و خارجی عرضه می کند.
صنعت فولاد آذربایجان ش��رقی علاوه بر تامین 
نیاز داخلی و صادرات، از منظر اش��تغالزایی برای 
قشر جوان و تحصیلکرده نیز حائزاهمیت است به 
گون��ه ای که افزون بر ۵ه��زار نفر در صنایع فولاد 

استان مشغول هستند.
اما فع��الان صنعت ف��ولاد آذربایجان ش��رقی 
امروز درحالی با مش��کل اجبار تامین مواد اولیه 
از بورس روبه رو هستند که ۹۰درصد تولید نورد 
در انحص��ار فولاد مبارکه اصفهان اس��ت و خرید 
آن از طری��ق بورس ۲ تا ۳ماه زمان می برد؛ طی 
ای��ن فرآیند طولانی زمانی در حوزه تولید اگر به 
ورشکس��تگی واحد تولیدی منجر نشود، حداقل 
به ضرر و زیان مالی چش��مگیر آن و عقب افتاده 

از رقبا در بازار لحظه ای می شود.
معرفی ب��ه اداره کل تعزی��رات حکومتی برای 
تش��کیل پرون��ده تخلف ب��ه دلیل ع��دم عرضه 
محص��ول نهایی در ب��ورس، از دیگر مش��کلات 
پیش��روی صنعت فولاد آذربایجان شرقی است، 
درحالی که این تصمیم ب��دون توجه به الزامات 

و محدودیت ه��ای محلی هر اس��تان و با در نظر 
گرفتن نس��خه واحد برای کل کش��ور، از سوی 
س��ازمان حمای��ت از مصرف کننده با اس��تناد به 

مصوبات ستاد تنظیم بازار اتخاذ شده است. 
فع��الان صنع��ت ف��ولاد آذربایج��ان ش��رقی 
می گویند در ش��رایطی ک��ه بنگاه های صنعتی و 
واحده��ای تولیدی در ش��رایط اقتص��ادی کرونا 
زده ب��ا انبوه��ی از مش��کلات روبه رو هس��تند، 
سازمان های بالادس��تی اگر قوانین و مقرراتی را 
در زمینه تس��هیل فعالیت آنها اتخاذ نمی کنند، 
حداقل با مصوبات غیرواقع بینانه، فضای دش��وار 

کسب و کار را سخت تر از این نکنند.
معطل�ی 2 ت�ا 3ماهه خرید ن�ورد از  �

طریق بورس
رحی��م کریمی، رئیس انجمن فولاد آذربایجان 
ش��رقی در گفت وگو با ایرنا با بیان اینکه وزارات 
صنعت، مع��دن و تج��ارت، ش��رکت های تولید 
ش��مش را مکلف کرده است ماهانه ۷۰۰هزار تن 
ش��مش به بورس عرضه کنن��د و از طرف دیگر 
س��تاد تنظیم بازار در دس��تورالعملی واحدهای 
تولی��دی ف��ولاد را مل��زم ب��ه عرض��ه ۶۰درصد 
از تولی��دات خ��ود در ب��ازار بورس کرده اس��ت، 
گفت: این درحالی است بیش��تر واحدهای نورد 
آذربایجان ش��رقی موفق به خرید م��واد اولیه از 

بورس نمی شوند و برای ادامه فعالیت، مواد اولیه 
خود را از بازار آزاد تهیه می کنند. 

وی با اشاره به اینکه بر اساس دستورالعمل های 
تنظیم بازار، تعدادی از واحدهای نورد آذربایجان 
ش��رقی به دلیل عدم عرضه محص��ول نهایی در 
بورس به تعزی��رات حکومتی معرفی ش��ده اند، 
گفت: چنین حرکت��ی، جز ایجاد تنش و التهاب 
ب��ازار و در نهای��ت افزای��ش قیمت تمام ش��ده 
محص��ول، هیچ س��ودی برای صنع��ت و اقتصاد 

کشور نخواهد داشت.
کریمی درباره تامین ورق مورد نیاز واحدهای 
نورد نیز اظهار ک��رد: ۹۰درصد ورق این واحدها 
از س��وی ش��رکت فولاد مبارکه اصفه��ان تولید 

می شود.
وی با بیان اینکه این محصول به صورت منظم 
در بورس عرضه نمی شود و شرایط عرضه آن نیز 
پیچیدگی های خ��ودش را دارد، ادامه داد: خرید 
ورق ف��ولاد مبارک��ه از بورس، ۲ ت��ا ۳ماه زمان 
می برد که منجر به کاهش ظرفیت تولید واحدها 

می شود.
 رئی��س انجمن ف��ولاد آذربایجان ش��رقی در 
ارتب��اط با نح��وه قیمت گذاری محص��ولات این 
حوزه هم خاطرنش��ان کرد: محصولات در درب 
کارخان��ه تحوی��ل داده می ش��ود، درحال��ی که 

قیمت گذاری س��تاد تنظیم بازار، براساس قیمت 
ف��وب خلیج ف��ارس تعیین ش��ده اس��ت که این 
موضوع نیز باعث متضرر ش��دن واحدهای تولید 

فولاد آذربایجان شرقی می شود.
وی ب��ا اش��اره به ع��دم اس��ترداد مالی��ات بر 
ارزش اف��زوده واحده��ای ن��ورد اس��تان گف��ت: 
متاسفانه به دلیل ناهماهنگی بین بانک مرکزی 
و اداره امور مالیاتی، مبالغ مالیات بر ارزش افزوده 
ای��ن واحدها که تعهدات ارزی خود را انجام داده 

اند، پرداخت نشده است.
رئی��س انجم��ن ف��ولاد آذربایج��ان ش��رقی 
اظهارکرد: عدم پرداخ��ت مالیات بر ارزش افزوده 
نیز به عنوان یک عامل منفی دیگر باعث تضعیف 
گردش مالی این واحدها در این شرایط نامساعد 
اقتصادی می ش��ود. رحیمی با بی��ان اینکه یکی 
دیگر از مش��کلات اخیر واحدهای تولیدی فولاد 
آذربایجان ش��رقی، تایید مجوز موردی صادرات، 
از س��وی وزارت صنعت، معدن و تجارت اس��ت، 
ادامه داد: این امر موجب طولانی ش��دن فرآیند 
صادرات و دپوی محموله ه��ای صادراتی در مرز 
می شود. وی ادامه داد: در صورت تفویض اختیار 
به س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان ها و 
یا ص��دور مجوزهای ۳ماهه ب��ه صادرکنندگان، 
این روند کوتاه تر و تس��هیل خواهد ش��د. امامی، 

نائب رئی��س انجمن فولاد آذربایجان ش��رقی هم 
ب��ه ایرنا گفت: با توجه به اینکه زیرس��اخت های 
تولید مواد اولیه در اس��تان وج��ود ندارد و ادامه 
فعالیت واحدهای نورد اس��تان مس��تلزم تامین 
مواد از ش��رکت های ف��ولاد مبارک��ه اصفهان و 
جنوب است، باید اقداماتی برای حل این مشکل 
انجام ش��ود. عبدالحس��ین محجل خاطرنش��ان 
ک��رد: در صورت��ی ک��ه ش��رکت های تولی��دی 
م��واد اولیه، تولیدات خ��ود را صرف��ا در اختیار 
واحده��ای تولی��دی نورد قرار دهند، مش��کلات 
 تامی��ن مواد اولیه تمام��ی واحدهای نورد مرتفع 

خواهد شد.
مجتمع فولاد بناب در 105کیلومتری  �

جنوب تبریز
ناصر معصومی، کارشناس مسئول صنایع فلزی 
سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی 
هم در ارتباط با معرفی واحدهای نورد استان به 
تعزیرات به ایرنا گف��ت: اداره کل امور حقوقی و 
تعزیرات سازمان حمایت از مصرف کننده کشور با 
استناد به دستورالعمل ستاد تنظیم بازار، لیست 
واحده��ای نوردی را که محص��ول نهایی خود را 
در ب��ورس عرضه نکرده اند، به تعزیرات اس��تان 

معرفی کرده است.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه س��ازمان نی��ز ب��ه این 
دس��تورالعمل اعتراض دارد و در این باره نامه ای 
ب��ه وزارت صنعت، معدن و تجارت ارس��ال کرده 
اس��ت، گفت: معتقدم این دس��تورالعمل نیاز به 
اصلاح دارد و بایس��تی تمهیدات��ی درباره تامین 
مواد اولیه واحدهای نورد و واحدهای خرده پای 

استان اندیشیده شود.
حس��ین نایب درختان، نماینده ش��رکت آذر 
فولاد امین نیز درباره تامین مواد اولیه واحدهای 
نورد آذربایجان شرقی نیز در این باره اظهار کرد: 
با وجود اینکه بیشتر واحدهای نورد استان موفق 
ب��ه خرید مواد اولی��ه از بورس نش��ده اند، لیکن 
براس��اس دس��تورالعمل تنطیم بازار به تعزیرات 
معرف��ی ش��ده اند که ای��ن موضوع در ش��رایط 
نامناس��ب اقتصادی کنونی کشور صحیح نیست. 
وی افزود: تعیین تکلیف واحدهای معرفی ش��ده 
به تعزی��رات یکی از موضوعات مه��م این حوزه 
می باشد که بایس��تی در سریع ترین زمان مرتفع 
ش��ود. نایب درختان خاطرنشان کرد: در صورت 
عدم رفع این مشکل، این واحدها به مرز تعطیلی 

خواهند رسید.
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نمایندگان آلمان، لایحه ای را برای عدم استفاده این کشور 
از زغال س��نگ به عنوان منبع انرژی برای تحقق اهداف آب و 

هوایی تصویب کردند.
به گزارش زیست آنلاین، این لایحه شامل ۵۰میلیارد یورو 
بس��ته حمایتی برای بهره برداران معادن و نیروگاه ها، مناطق 
آس��یب پذیر و کارمندان برای کاهش اث��رات تغییر و گذر از 

زغال سنگ به انرژی های تجدیدپذیر است.

پیتر آلتای��ر، وزیر اقتصاد آلمان این لایحه را س��تود و آن 
را یک لحظ��ه تعیین کننده در تاریخ این کش��ور خواند. وی 
در س��خنرانی خود در پارلمان آلمان گفت: »این یک شروع 
غیرقابل برگشت از پایان عصر سوخت های فسیلی است. این 

یک پروژه برای نسل ها است.«
آلم��ان با ه��دف کاه��ش ۵۵درص��دی انتش��ار گازهای 
گلخانه ای، حداکثر تا سال۲۰۲۲ استفاده از انرژی هسته ای و 

تا سال۲۰۳۸ استفاده از زغال سنگ را متوقف می کند. صنایع 
همگان��ی، اتحادیه های کارگ��ری و مصرف کنندگان انرژی از 
ای��ن توافقنامه اس��تقبال کردند زیرا این ام��کان را برای آنها 
فراهم می کند که تا از نظر زمانی و مالی خود را با این تغییر 
وفق دهند، اما گروه های سبز می گویند که برنامه زمان بندی 
بس��یار کند ب��وده و این قانون برای مالیات دهندگان بس��یار 

هزینه بر است.

هزینه ه��ای تولید ان��رژی از مناب��ع تجدیدپذی��ر به طور 
فزاینده ای رقابت پذیر شده اند و در روندی که با اراده سیاسی 
برای افزایش هزینه های انتش��ار گازه��ای گلخانه ای افزایش 
یافته است، گاز ارزان قیمت، زغال سنگ را از ترکیب سوخت 

کنار حذف کرد.
در نیمه اول سال۲۰۲۰، تجدیدپذیرها بیش از ۵۰درصد از 

تولید برق آلمان را به خود اختصاص دادند.

خداحافظیآلمانبازغالسنگ

عاملان اصلی افزایش قیمت طلا در اوج کرونا

احتمال افت قیمت 
سنگ آهن واله

به گفته Luciano Siani Pires، مدیر ارشد 
مالی واله، قیمت سنگ آهن ممکن است در نیمه 

دوم سال سقوط کند.
ب��ه گزارش مع��دن نیوز ، وی گف��ت: به دلیل 
تاثی��رات دوگانه بهبود تقاض��ای چین و نگرانی 
درب��اره محدودی��ت عرضه و اخت��لال در تولید، 
قیم��ت س��نگ آهن در نیمه اول س��ال به بالای 
۱۰۰دلار در ه��ر تن افزایش یافته اس��ت. با این 
حال، انتظار می رود که میزان تولید واله در نیمه 
دوم س��ال به میزان قابل توجهی افزایش یابد لذا 
به احتمال زی��اد قیمت س��نگ آهن در ماه های 

آینده کاهش خواهد یافت.
 هدف تولید ۲۰۲۰واله ۳۱۰تا ۳۳۰میلیون تن 
است. برای رسیدن به این هدف، تولید بنگاه باید 

در نیمه دوم سال شتاب یابد.

 بازار فولاد 
زیرضرب »قراضه«

همه گیری ویروس کرونا به  شدت روی صنعت 
فولادسازی دنیا اثر گذاشته است.

به گزارش معدن نیوز، باوجود اینکه واحدهای 
تولید فولاد در دنی��ا به  تدریج فعالیت خود را از 
سر می گیرند، ولی تا رسیدن به سطح تولید قبل 
از همه گی��ری کرونا راه درازی در پیش اس��ت. 
از ط��رف دیگر میزان تقاضا ه��م در دنیا کاهش 
زیادی یافته زیرا بسیاری از صنایع مصرف کننده 
فولاد عملا تعطیل هستند یا تقاضایی برای آنها 

وجود ندارد.
در چنین وضعیتی، »بورس فلزات لندن« خبر 
از افزایش قیم��ت فولاد در بازار جهانی می دهد. 
طبق ای��ن گزارش از م��اه می  امس��ال تاکنون، 
قیمت این فلز ارزش��مند در دنیا رش��د کرده که 
دلیل آن را می توان در افزایش قیمت مواد اولیه 

مورد استفاده در تولید فولاد دانست.
دلی��ل افزایش قیمت مواد اولی��ه این صنعت، 
تعطیلی واحدهای تولیدی و محدودیت های سفر 
بوده که باعث شده اس��ت تا زنجیره عرضه مواد 
اولیه موردنیاز صنعت فولادس��ازی با اختلال رو 

به رو شود.
ب��ورس فلزات لندن در گزارش خود از فعالیت 
واحدهای فولادسازی در دنیا با حجمی کمتر از 
حداکثر ظرفیت تولیدی خود خبر داد و نوش��ت: 
»افزایش قیم��ت مواد اولیه، اخت��لال در عرضه 
م��واد اولیه به واحدهای فولادس��ازی و درنهایت 
ناتوانی آنها در فعالیت با حداکثر ظرفیت س��بب 
شد تا قیمت فولاد در بازار جهانی روند افزایشی 
به خود بگیرد. این روند از ماه می  ش��روع ش��ده 
اس��ت و انتظار می رود تا انتهای امسال هم ادامه 

داشته باشد.«
نکت��ه دیگ��ری ک��ه در ای��ن گ��زارش به آن 
قراض��ه  ف��ولاد  عرض��ه  کاه��ش  اشاره ش��ده، 
واحده��ای  از  بس��یاری  در  ک��ه  دنیاس��ت  در 
فولادس��ازی از آن ب��ه  عنوان م��اده اولیه تولید 
ف��ولاد اس��تفاده می ش��ود. بورس فل��زات لندن 
پیش بینی ک��رده، درصورتی که بازار قراضه آهن 
در دنیا احیا نش��ود، روند افزای��ش قیمت فولاد 
در س��ال۲۰۲۱ هم ادام��ه پیدا می کن��د و این 
مسئله می تواند روی قیمت تمام شده محصولاتی 
 که با اس��تفاده از فولاد تولید می ش��وند، هم اثر 

داشته باشد.
براس��اس این گ��زارش، باوجود اینک��ه انتظار 
م��ی رود قیم��ت ف��ولاد در ماه های آت��ی روند 
افزایش��ی داشته باشد، ولی س��رعت این افزایش 
پایین خواهد ب��ود و انتظار نمی رود نرخ افزایش 
قیمت در نیمه دوم امسال بیش از ۵درصد باشد 
و در س��ال ۲۰۲۱ ه��م حداکث��ر افزایش قیمت 
فولاد در بازار برابر با ۶.۴ درصد پیش بینی ش��ده 

است.

 گروه معدن: 
س��رمایه گذاران غربی که در بحبوحه شیوع 
وی��روس کرون��ا به س��مت خرید ط��لا هجوم 
آورده ان��د، نه تنها افت تقاض��ای فیزیکی برای 
طلا از س��وی خریداران سنتی در چین و هند 
را جب��ران کرده اند بلکه باعث ش��ده اند قیمت 
این فلز ارزش��مند به بالاترین رکورد در ۸سال 

گذشته صعود کند.
به گ��زارش ایس��نا، آم��ار بلومبرگ نش��ان 
می دهد جریان س��رمایه ای که امسال به سوی 
صندوق های س��رمایه گذاری قاب��ل معامله در 
بورس )ETF( که به ط��ور عمده در امریکای 
ش��مالی و اروپا هس��تند، س��رازیر شده است 
نزدیک به رکوردی اس��ت که در س��ال۲۰۰۹ 
ثبت ش��ده بود. در این بی��ن، تقاضا در چین و 
هند که بزرگ ترین خریداران ش��مش، سکه و 
جواهرات طلا در جهان به ش��مار می روند، در 
پی شیوع ویروس کرونا، توقف واردات و خالی 
شدن فروش��گاه ها از خریداران، به شدت افت 
کرده است. روند بهبود فروش به دلیل افزایش 
 قیمت ها که مانع حضور خریداران شده، آهسته 

شده است.
داروی کانگ، مدیر بخش کالا و سهام شرکت 
 DWS مدیری��ت س��رمایه گذاری امری��کاس
انتظار دارد س��رمایه گذاران اروپایی و امریکایی 
ب��دون توجه به تقاضای آس��یایی، همچنان به 
طلا علاقمند بمانند. اگر الگوی خرید در چین 
و هن��د هم هم زمان با آنچه که اکنون در بازار 
ETF مشاهده می شود بالا رود، در این صورت 

قیمت طلا بسیار بالاتر خواهد رفت.
گ��روه گلدم��ن س��اکس م��اه گذش��ته در 
یادداش��تی تحقیقات��ی برآورد ک��رد که تقاضا 

برای سرمایه گذاری در کشورهای توسعه یافته 
که ناش��ی از نگرانی های اقتصادی است، کمک 
کرده اس��ت قیمت طلا از ابتدای س��ال ۰۲۰ 
تاکنون حدود ۱۸درصد صعود کند درحالی که 
خرید ضعیفتر مصرف کنندگان در اقتصادهای 

نوظهور ۸درصد تاثیر منفی داشته است. 
بهب��ود اقتص��ادی و دلار ضعیف ت��ر ممکن 
است باعث ش��ود تقاضای مصرف کنندگان در 
اقتصادهای نوظهور در نیمه دوم احیا ش��ده و 

به رش��د بیش��تر قیمت طلا کمک کند. با این 
حال کارس��تن فریتچ، تحلیلگر کومرس بانک 
خاطرنش��ان کرد که قیمت ه��ای بالاتر ممکن 
اس��ت باعث از بین رفتن بیشتر تقاضا در شرق 
ش��ود و قیمت طلا بیش��تر تحت تاثیر تقاضای 

سرمایه گذاری در غرب قرار گیرد.
هر اونس طلا ب��رای تحویل فوری از ابتدای 
س��ال۲۰۲۰ تاکن��ون ۱۷درصد رش��د قیمت 
داشته و ۳ماهه دوم را با بزرگ ترین رشد قیمت 

در بیش از ۴س��ال اخیر به پای��ان برد. قیمت 
هر اونس طلا برای نخس��تین بار از سال۲۰۱۱ 

تاکنون از مرز ۱۸۰۰دلار عبور کرد.
قیمت های بالات��ر روی خریداران آس��یایی 
حتی با وجود بازگشایی اقتصادی، تاثیر منفی 
گذاش��ته اس��ت. طلا هم��واره پناهگاهی برای 
دارایی بوده اس��ت اما تقاضا برای جواهرات در 
هند و چین در دوران قرنطینه، از دست رفتن 
مش��اغل و رش��د اقتصادی ضعیف ک��ه هزینه 

مصرف کنندگان را محدود کرده، سقوط کرده 
است.

ش��رکت مش��اوره فل��زات ارزش��مند »متالز 
فوک��وس« پیش بینی کرده ک��ه تقاضای چین 
برای خری��د جواهرات طلا در س��ال ۲۰۲۰ به 
می��زان ۲۳درص��د و تقاضای هن��د ۳۶درصد 

کاهش پیدا خواهد کرد. 
مدیرعام��ل انجمن طلای چی��ن اعلام کرده 
ک��ه ف��روش در چین ممکن اس��ت ۳۰ درصد 
نس��بت به س��ال ۲۰۱۹ کمتر شود با این حال 
این برآورد نس��بت به پیش بینی قبلی کاهش 
۵۰ درصدی فروش در سال ۲۰۲۰ مثبت شده 

است.
واردات ط��لای هند در فاصل��ه آوریل تا مه 

حدود ۹۹ درصد کاهش پیدا کرده است.
 ETF در مقابل، تقاضا از سوی صندوق های
به دلیل نگرانی ها نسبت به دورنمای اقتصادی، 
نرخ های بهره منفی و کاهش ارزش ارزها پس 
از اقدامات محرک مالی گس��ترده، جهش پیدا 

کرده است.
بر اساس گزارش بلومبرگ، مجموع موجودی 
طلای��ی صندوق ه��ای ETF امس��ال بیش از 
۶۰۰ت��ن افزایش پیدا کرده و جریان ورود طلا 
به ای��ن صندوق ها در ۳ماهه اول س��ال۲۰۲۰ 
برای نخستین بار از سال۲۰۰۹ تاکنون از خرید 

خرده فروشی ها در چین و هند فراتر رفت.
خرید طلا به وس��یله صندوق های ETF تنها 
بخش��ی از تغییر جریان تجارت طلا از شرق به 

غرب است. 
بی��ش از ۷۰۰ تن طلا امس��ال به خزانه های 
اطراف نیویورک اضافه شده که بالاترین رکورد 

از سال ۱۹۹۳ به این طرف است.

تولیدکنندگان فولاد از اتحادیه اروپا درخواست کردند درپی شیوع بیماری کرونا و احتمال 
ورود حجم بالای محموله های وارداتی به این اتحادیه، سهمیه واردات به اروپا را کاهش دهد.

به گزارش معدن نیوز، رویترز گزارش داد: تولیدکنندگان از تعدیل پیش��نهادی اخیر درباره 
اقدامات حمایتی که در سال۲۰۱۸ وضع شده، انتقاد کردند. این اقدامات به منظور حفاظت 
در زمینه واردات بیش از حد به اتحادیه اروپا به دنبال وضع تعرفه ۲۵درصدی واردات فولاد 
امریکا و بسته شدن بازار این کشور به روی صادرکنندگان و احتمال هجوم این حجم از فولاد 

به سمت اتحادیه اروپا اتخاذ شده بود.
 نش��ریه رس��می اتحادی��ه اروپا تایید ک��رد که این صنعت ب��ه دلیل بیم��اری همه گیر به
 COVID- ۱۹ ش��دت آسیب دیده اس��ت، همچنین افزود: دیگر نیازی به تغییرات شدید 

وجود ندارد زیرا سهمیه فعلی به طور کامل مورد استفاده قرار نمی گیرد.
تولیدکنن��دگان و اتحادی��ه کارگری در بیانیه ای مش��ترک خواس��تار دی��دار اضطراری با 

سیاست گذاران اتحادیه اروپا شدند.
لوئی��س کلونگا، معاون دبیرکل اتحادیه صنفی کارفرمایان صنعت اروپا گفت: »این بدترین 
بحرانی اس��ت که ما در دهه های اخیر ش��اهد آن بودیم و این ممکن است هزاران شغل را به 

خطر بیندازد.«
همچنی��ن در این بیانیه آمده اس��ت ک��ه تقاضای فولاد اتحادیه اروپ��ا از ماه مارس حدود 
۵۰درصد کاهش یافته است و بسیاری از کوره ها را مجبور به بسته شدن موقت کرده است.

اکس��ل اگرت مدیرکل گ��روه تولیدکنندگان EUROFER گفت: س��همیه واردات بدون 
تعرفه مطرح شده است که این بی معنی است.

بر اس��اس این اقدامات حفاظتی، برای ۲۶گرید فولادی س��همیه وارداتی بر مبنای حجم 
واردات س��ال های۲۰۱۵-۲۰۱۷ به علاوه ۵درصد اضافی اعمال شده است. این سهمیه ها در 
س��ال گذش��ته ۳ درصد افزایش داشته است. در این چارچوب بر واردات بیش از این سهمیه 

ها، تعرفه ۲۵درصدی اعمال می شود.
اتحادیه اروپا همچنین اعلام کرد که سهمیه ها در ۱۲ماه از اول جولای نسبت به سال قبل 

۳درصد افزایش می یابد.
در پرون��ده اتحادیه اروپا گفته ش��ده: از تاریخ ۱۵می، حدود ۹میلی��ون تن یا ۲۹درصد از 

سهمیه های ۱۲ماه گذشته استفاده نشده است.
اتحادی��ه اروپا ب��رای جلوگیری از افزایش واردات گفت که تخصیص س��الانه فعلی به یک 
سیس��تم ۳ماهه درحال تغییر اس��ت و برخی از محدودیت ها را برای کشورهای خاص اعمال 

می کند.
تولیدکنندگان برتر فولاد اروپا از جمله آرسلور میتال، تاتا استیل، تیسن کروپ و سالزگیتر 

در میان امضاکنندگان این بیانیه هستند.

براس��اس اطلاعات رسیده، معدنکاران بزرگ استرالیا و برزیل در دوره ۲۸ژوئن تا ۴جولای 
افزون  ب��ر ۲۳.۳۱میلیون تن حمل دریایی س��نگ آهن داش��ته اند که نس��بت به هفته قبل 
ت��ر ۴.۷درص��د کاهش را نش��ان می دهد.به گزارش معدن نی��وز، معدنکاران ش��امل »واله«، 
»ریوتینتو«، »بی اچ پی«، »گروه فورتسکیو« و نیز »روی هیل« اظهار کرده اند که این کاهش 
حمل دریایی به طور معمول در اوایل ماه ژوئن رخ می دهد زیرا فعالیت های ساخت وس��از در 
چین در طول فصل تابس��تان ش��روع به کاهش می کند. محموله های دریایی استرالیا ممکن 
اس��ت ش��اهد کاهش بیشتری باشد زیرا بنادر اس��ترالیا به طور معمول در ماه جولای و پس 
از پایان س��ال مالی این کشور، دس��تخوش تعمیر و نگهداری برنامه ریزی شده قرار دارد. در 
ای��ن می��ان، واله برزیل احتمالا حمل محموله های دریایی را در طول نیمه دوم س��ال۲۰۲۰ 
افزای��ش دهد تا به تعهدات خود در قبال مش��تریان عمل ک��رده و برنامه خود را بدون تغییر 

برای سال۲۰۲۰ به پایان برساند.

صنعتفولاداروپاخواستار
کاهشسهمیههایوارداتی

کاهشحملدریاییسنگآهن
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تحولاتبازارسرمایه

 بازار سرمایه ازجمله بخش های 
مهم اقتصادی هر کش��وری است 
و می توان��د در ص��ورت تحق��ق 
پی��ش نیازه��ا و بس��ترهای لازم، 
کارکرده��ای مناس��بی در عرصه 
اقتصاد ملی داش��ته باش��د. حضور 
بازیگران اصلی اقتصاد یعنی دولت، 

س��رمایه گذاران و بنگاه ها و ش��رکت های اقتصادی با اهداف و س��لایق مختلف در بازار 
س��رمایه ازجمله ویژگی های مهم این بخش از اقتصاد اس��ت. در ایران نیز نزدیک به 
۵۵سال است که مفاهیم بورس و بازار سرمایه در ادبیات مالی و اقتصادی کشور وارد 
ش��ده و در طی این مدت با فراز و فرودهای مختلفی همراه بوده اس��ت. در کش��ورهای 
مختلف جهان به طور معمول توس��عه و تکامل بازارهای مالی به مرور انجام می ش��ود و 
این مسئله در ایران نیز قابل مشاهده است. تصویب قانون بازار اوراق بهادار جمهوری 
اس��لامی ایران در آذر1384 در مجلس ش��ورای اس��لامی نقطه عطف مهمی در بازار 
س��رمایه کش��ور بود و بسیاری از رخدادهای مهم و توسعه ای بازار سرمایه در سال های 
پس از تصویب این قانون صورت گرفته است. با آغاز دهه۹۰ شمسی و همزمان با آغاز 
رش��د ضریب نفوذ بازار س��رمایه در کشور، بازار س��رمایه و سرمایه گذاری در بورس در 
بین عموم مردم هم به عنوان فرصت س��رمایه گذاری مناس��ب مورد توجه قرار گرفت. 
بازار سرمایه در طی 1۰سال اخیر بیشترین بازدهی را نصیب سهامداران خود کرده و 
بررسی آمارها نشان می دهد این بازار نسبت به بازار سکه، ارز، مسکن، خودرو و حتی 
س��رمایه گذاری در بانک از عملکرد بهتری برخوردار اس��ت. افزایش بیش��تر تمایل به 
حضور بنگاه های اقتصادی برای تامین مالی از طریق بازار س��رمایه و همچنین حضور 
پررنگ تر دولت ها با اهداف مختلف در این بازار از نکات برجسته و توفیقات بازار سرمایه 
قلمداد می شود. تعدد و کیفیت نهادهای مالی ازجمله زیرساخت های بسیار مهم توسعه 
بازار س��رمایه به ش��مار می روند که بر اساس ماده28 قانون بازار اوراق بهادار جمهوری 
اس��لامی ایران مصوب آذر س��ال1384 مجلس شورای اسلامی، تأسیس آنها منوط به 
ثبت نزد س��ازمان بورس و اوراق بهادار اس��ت و فعالیت آنها تحت نظارت این س��ازمان 
انجام می شود. تعداد این نهادها از 2۹۹ شرکت در پایان سال 13۹1، به 488 شرکت 
در اسفندماه سال 13۹۵ رسیده است. در سال 13۹۹ تعداد نهادهای مالی بازار سرمایه 
ایران به بیش از ۶7۰ شرکت رسیده است که گواه روند روبه رشد بازار در این شاخص 
است. مهمترین نماگر روند بازار سرمایه شاخص کل است که به عنوان معیار عملکردی 
این بازار مورد توجه و بررس��ی اهالی بازار اس��ت. این شاخص در ابتدای سال 13۹2 با 
رقم 38۰41 واحدی و در ابتدای سال 13۹۶ با رقم 7723۰ واحدی کار خود را آغاز 
کرد. شاخص کل در انتهای سال 13۹8 با رقم ۵12۹۰3 واحدی کار خود را به پایان 
برد و هم اکنون در تیر سال 13۹۹ شاهد شاخص 7رقمی و بالای 17۰۰۰۰۰ واحدی 
هس��تیم. ش��اخص ضریب نفوذ بازار س��رمایه که از مجموع تعداد کدهای سهامداری 
و تع��داد صاحبان واحدهای س��رمایه گذاری صندوق ها به  دس��ت می آید، از قریب به 
۶.۵میلیون نفر در ابتدای سال 13۹2 به بیش از 11میلیون نفر تا پایان فروردین ماه 
سال 13۹۶ رسید است. این ضریب در سال 13۹۹ با ورود سهامداران عدالت به حدود 
۶۰ میلیون نفر رس��یده و بیانگر حضور آحاد مردم در عرصه بازار س��رمایه است. تامین 
مالی از طریق بازار سرمایه از رقم 143 هزار میلیارد ریال طی سال 13۹1، به 122۰ 
هزار میلیارد ریال در س��ال 13۹۵ رس��یده که بیانگر رشد 7۵۰ درصدی است. انتشار 
انواع ابزارهای مالی جدید در طی سال های گذشته موجب افزایش این شاخص بوده و 
میزان تامین مالی انجام شده از طریق بازار سرمایه در سال 13۹8 تقریبا برابر با 2۶۵۰ 
هزارمیلیارد ریال بوده که حدود ۶2 درصد از آن از نوع س��رمایه ای و 38 درصد از آن 
از نوع ابزارهای تامین مالی اس��ت. ش��اخص اندازه )ارزش( بازار سرمایه از 242۰ هزار 
میلیارد ریال در ابتدای سال 13۹2، به 4۹۰8 هزار میلیارد ریال در پایان سال 13۹۵ 
رسیده است که بیانگر 1۰3درصد رشد است. این شاخص که از مهم ترین شاخص های 
بیانگر عمق و توسعه بازار می باشد، هم اکنون در تیرماه به بیش از 7۰۰۰۰ هزار میلیارد 
ریال رس��یده اس��ت. با این حال همواره باید توجه داشت که دستیابی به بلوغ کامل در 
بازار سرمایه در ایران با وجود چالش ها و مشکلات متعدد نیازمند عزم جدی مسئولان 
برای توسعه بازار سرمایه در ابعاد مختلف پژوهشی، عملیاتی، نظارتی است تا این بستر 
ارزشمند نقش خود را به عنوان مهم ترین بازار تامین مالی صنایع مختلف کشور بهبود 
داده و با ایجاد تعادل در بخش های مختلف اقتصادی و فرصت های س��رمایه گذاری به 

عنوان نقطه اتکای اقتصاد ملی مطرح شود.
منبع : سنا

باقیماندهسهامعدالتعیدغدیر
و۲۲بهمنآزادمیشود

رئیس جمهوری با اش��اره به آزادس��ازی 3۰درصدی سهام عدالت گفت: 3۰درصد 
دیگر این س��هام در روز عید غدیر و 3۰درصد دیگر نیز در روز 22بهمن آزاد خواهد 
شد. به گزارش سنا، حجت الاسلام حسن روحانی در جلسه هیات دولت گفت: دولت 
صمیمانه و تحت حمایت های رهبر معظم انقلاب اسلامی، دست همکاری خود را به 
س��وی 2قوه دیگر و نیروهای مس��لح دراز می کند. روحانی با تقدیر از مواضع روسای 
2ق��وه در حمای��ت از برخورد با صادرکنندگان متخلفی که ارز حاصل از صادرات را با 
وجود گذش��ت 3ماه هنوز بازنگردانده اند، گفت: تخلف و فش��ار برخی صادرکنندگان 
به مردم قابل تحمل نیس��ت و صادرکننده کالا و خدمات موظف اس��ت ظرف سه ماه 
پولش را برگرداند. رئیس جمهوری گفت: متاسفانه برخی از صادرکنندگان ارز خود را 
با هدف بالا رفتن قیمت ارز ارائه نمی کنند تا به این ترتیب ارز خود را گران تر بفروشند 
که این کار، خیانت به ملت ایران و اقتصاد کشور است. وی در ادامه به موضوع بورس و 
ضرورت تقویت آن اشاره کرد و با تاکید بر اینکه بورس باید با استحکام به راه خودش 
ادامه دهد و همه مس��ئولیم که از اموال مردم به خوبی حراس��ت کنیم، گفت: در این 
دوره زمانی 3۰درصد س��هام عدالت آزاد ش��ده، 3۰درصد در عید غدیر و باقی مانده 

سهام هم در 22بهمن آزاد می شود.

نظرگاه

خبر

افزایش »عمق بورس« راهی برای حمایت از سرمایه گذاران 

انحصار در راه اندازی نهاد های مالی حذف شود

بورس، آماده موج جدید صعود

احسان عامری مقدم 
کارشناس بازار سرمایه

 گروه معدن: 
عمق بخش��یدن به بازار بورس یک��ی از راهکارهای 
دولت برای جلوگیری از رشد ناهمگون شاخص بورس 
است که افزایش عرضه های اولیه می تواند این عمق را 

گسترش دهد.
به گزاری فارس، بورس هر روز رکورد جدیدی ثبت 
می کند. رشد بی س��ابقه شاخص در روزها و هفته های 
گذشته سبب نگرانی عده ای و خوشحالی عده دیگری 
شده است. در ش��رایط فعلی و با توجه به رشد قیمت 
در بازارهای مس��کن، ارز، طلا و... بسیاری رشد بورس 
را ب��رای س��رمایه های خرد، مناس��ب می دانند. اما در 
ای��ن بین دمیدن بر رش��د بی مبنای بازار س��رمایه از 
س��وی دولتم��ردان در ماه های گذش��ته و بعضا ایجاد 
نوع��ی 2قطبی طرفداران بورس و کس��انی که حضور 
عاقلانه در ب��ورس را تبلیغ می کنند، نوعی نگاه منفی 

به نوسانات بورس را تشدید می کند.
یک��ی از موضوعاتی که در بازار س��رمایه ایران باید 
مورد توجه باش��د، عمق بخش��یدن به معاملات است. 
تحلیلگ��ران معتقدند عمق بازار نش��ان دهنده میزان 
خری��داران و فروش��ندگان در یک بازار می باش��د. اگر 
میزان خری��دار و فروش��نده همواره در حدی باش��د 
ک��ه بدون ص��ف خرید و فروش، هر موقع ش��ما مایل 
بودید بتوانید س��هامی را بخرید یا بفروشید، اصطلاحا 

می گوییم عمق بازار زیاد است. 
پ��س عم��لا بازاره��ای عمی��ق دارای قابلی��ت نقد 
ش��وندگی بالایی هستند و س��رعت انجام معاملات در 

آنها بالا است. 
ب��ه عبارت دیگر، زمانی یک بورس را می توان دارای 
عمق دانس��ت ک��ه تغییرات نزول��ی و صعودی قیمت 
نمادها و حجم سفارش��ات به میزانی نوس��ان داش��ته 
باشدکه بتواند حجم مبنای تعریف شده برای هر سهم 
را پ��ر کند. امروز در بازار ایران این نوس��انات محدود 

بوده و بازار عمق چندانی ندارد.
درحال حاضر، ۶4۰ ش��رکت در بورس عضو هستند 
ک��ه اگر دولت تصمیم نگیرد تا به بازار عمق نبخش��د، 
نمی توان امی��دوار به طی روند مثب��ت در بورس بود. 
بورس اوراق بهادار ایران به شدت از عدم داشتن عمق 

کافی رنج می برد.
از دیگر س��و، افزایش ش��رکت هایی ک��ه در بورس 
حض��ور دارند، می تواند تا حدود زی��ادی عمق بازار را 
گسترش داده و می تواند مقابل نوسانات به دلیل سفته 

بازی یا نوسان گیری عده ای را بگیرد.

تجربه موفق عرضه ETFها الگویی برای  �
عمق بخشی به بازار

در س��ال۹۹، دولت با عرضه صندوق های ETF در 
3مرحله به دنبال عمق بخش��یدن به بازار است که تا 
حدودی و با عرضه یک سبد در خرداد و ایجاد قابلیت 
خری��د و فروش از 7تیر در بازار س��رمایه به این هدف 

رسیده است. 
نکته جالب توجه اینکه این صندوق نخستین تجربه 
وزارت اقتصاد در آزاد سازی بخشی از دارایی های دولت 
در ش��رکت های بورسی است. حالا دولت با یک تجربه 
موف��ق در عرضه دارایی خ��ود در قالب این صندوق ها 
به دنبال عرضه ش��رکت های فولادی و پالایشگاهی در 

قالب این صندوق هاست.
ب��ا گذش��ت 37روز از بازگش��ایی نم��اد دارایکم در 
ب��ورس، قیمت آن تا حدود 23۰درصد رش��د داش��ته 
اس��ت که این تجربه موفق می تواند هم برای مردم به 
عنوان س��رمایه گذاران و هم ب��رای دولت برای فروش 
مطمئ��ن دارایی های خود در ش��رایط فعل��ی اقتصاد 

تجربه موفقی باشد.
البته تنها عرضه این صندوق  های ETF نمی تواند به 
بازار عمق ببخشد و در کنار این مسئله دولت می تواند 

با افزایش عرضه اولیه در بورس و فرابورس و واگذاری 
سهام شرکت های دولتی با سرعت بیشتر مشکل عمق 

کم بازار را حل کند.
شکس�ت عرضه ه�ای بلوک�ی راه ب�رای  �

افزایش سهام شناور باز کرد
دول��ت برای س��ال ۹۹، تعداد 2۶ ش��رکت را برای 
عرض��ه در ب��ورس م��ورد ارزیابی قرار داده اس��ت که 
بخش��ی از آن طی ماه های گذش��ته انجام شده و این 
روش می تواند تا حدودی مش��کل عمق نداشتن بازار 

سرمایه در ایران را حل کند. 
البته دولت در س��ال های گذش��ته به عرضه بلوکی 
این شرکت ها روی آورده بود که تجربه ناموفق در این 
زمینه باعث شد، ش��یوه عرضه اولیه به صورت حضور 

همه سرمایه گذاران در خرید را تجربه کند. 
افزایش ش��فافیت و کارآی��ی نمادهای ب��ازار، تنوع 
بخش��ی ب��ه ابزاره��ای مال��ی و س��رمایه گذاری برای 
اقش��ار مختلف مردم، ایجاد نظام تامین مالی مناسب 
از طری��ق بورس برای ش��رکت های حاض��ر در بورس، 
تدوین نظام حقوقی مناسب برای حمایت از شرکت ها 
و س��رمایه گذاران و تولید آم��ار و اطلاعات دقیق و به 
روز ب��رای اس��تفاده هم��گان درحال حاض��ر می تواند 

 ازجمل��ه راهکارهای عمی��ق کردن بازار س��رمایه در 
ایران باشد.

وج��ود نهاده��ای مال��ی با ت��وان مالی ب��الا جهت 
بازگردان بازار در مواقع حس��اس و عدم توقف طولانی 
م��دت نماده��ا به دلای��ل مختل��ف از جمله ش��رکت 
در مجام��ع ع��ادی و فوق الع��اده یا به دلایل افش��ای 
اطلاعات ب��ا اهمیت می تواند س��رمایه گذاران را برای 
 افزایش سرمایه و در نهایت افزایش عمق بازار ترغیب 

کند.
البته آزادس��ازی س��هام عدالت در ماه های گذشته 
تع��داد افرادی ک��ه در بورس حضور دارن��د را افزایش 
داده که خود این مس��ئله می تواند تا حدودی مس��ئله 

عمق بازار بورس را حل کند.
حال باید دید، روش های دولت برای عمق بخشیدن 
به بورس می تواند، راهگش��ای وضعیت فعلی و رش��د 

ناهمگون شاخص بورس باشد یا خیر. 
البته باید به این مس��ئله نیز توج��ه کرد که دولت، 
وزارت اقتصاد و س��ازمان بورس بای��د علاوه بر تمرکز 
روی عرضه های اولیه و صندوق های س��رمایه گذاری، 
راهکارهای دیگر بیان ش��ده برای عمق بخش��یدن به 

بورس را نیز عملیاتی کنند.

عضو ش��ورای عالی بورس گفت: درخواس��ت  مجوز 
برای کارگزاری جدید قابل توجه نیس��ت اما در بخش 
راه اندازی س��بدگردان های جدید صف بسیار طولانی 

وجود دارد.
س��عید اسلامی در گفت وگو با ایلنا درباره اثرگذاری 
افزایش نرخ سود بانکی در بازار سرمایه اظهارکرد: این 
سیاست بانک مرکزی بر بازار سرمایه تاثیر گذار خواهد 
بود اما سودآوری بورس در طی یک سال گذشته قابل 
مقایسه با نرخ سود بانکی نیست بنابراین تاثیر گذاری 
این سیاس��ت گذاری در س��طح اقتصاد کلان کاهش 
پیدا کرده  اس��ت. اما به هر حال باعث می شود سرمایه 
افرادی که ریسک گریزتر هستند در نظم بانکی حفظ 

شود.
وی اف��زود: بانک مرکزی پس از کاهش نرخ س��ود 
بانکی با انتقادات جدی مواجه شد، ازجمله اینکه نرخ 
بهره حقیقی در کش��ور منفی ش��ده و سرعت گردش 
پول می توان��د افزایش پیدا کن��د و هدف گذاری های 
نرخ تورم هم محقق نش��ود از ای��ن رو بانک مرکزی از 

سیاست های خودش عقب کشید. 
عضو ش��ورای عالی بورس ب��ا بیان اینک��ه چقدر از 
نقدینگ��ی موج��ود در بازار س��رمایه، س��پرده بانکی 
هس��تند، اظهار کرد: برای مطالعه در این باره تغییرات 
ترکیب نقدینگی و س��پرده ها را می توان بررسی کرد 
اما اع��لام آمارها از حج��م پولی که ام��روز وارد بازار 

سرمایه می شود هم دقیق نیس��ت، چراکه محاسبات 
صندوق ه��ای س��رمایه گذاری در ای��ن اع��داد اعلام 
نمی ش��ود و عمدتا خالص نقدینگی ورودی و خروجی 
به کارگزاری ها محاس��به می شود بنابراین در ارائه این 

آمارها باید با دقت عمل کرد.
اس��لامی همچنی��ن درب��اره ع��دم ارائ��ه مج��وز 
کارگزاری ه��ای جدید گفت: پس از قانون جدید بازار، 
نهادهای مالی جدیدی از جمله س��بدگردان، مش��اور 
سرمایه گذاری، رتبه بندی، تامین سرمایه ها و... شکل 
گرفتند و راه اندازی ش��دند. اگرچه گفته می ش��ود که 
درارائه این مجوزها هم کند عمل ش��ده و متناسب با 
رشد حجم بازار سرمایه نبوده اما به هر حال به تدریج 

این مجوزها داده شده است. 
وی افزود: تنها نهاد مالی مرتبط با بازار س��رمایه از 
س��ال 87 مجوز جدید برای آن صادر نشده کارگزاری 
بوده اس��ت که این بخش با مش��کلات خاص خودش 

مواجه بوده اس��ت البته معتق��دم انحصار در هیچ یک 
از مجوزها نباید وجود داش��ته باشد و تمام افراد واجد 
ش��رایط باید بتوانند مجوزهای م��ورد نظر را دریافت 

کنند. 
هر چند که نیاز داریم که مش��خصات ویژه ای برای 
ارائه مجوزها وجود داش��ته باشد و به لحاظ کیفی هم 
در ارائه مجوزها س��ختگیری هایی باید وجود داش��ته 
باش��د اما نباید افراد واجد ش��رایط را از ارائه مجوزها 

محروم کرد. 
عضو ش��ورای عالی بورس ادام��ه داد: همه مجوزها 
باید آزاد ش��ود اما در ارائه مجوزها س��خت گیری هم 
باید وجود داشته باشد به این معنا که شرایط درستی 
وضع ش��ود تا ش��رکت های و نهادهای مالی توس��عه 
 پیدا کنند و تجهزات و زیرس��اخت های بهتری داشته 

باشند.
اس��لامی اظه��ار کرد: موض��وع مهم این اس��ت که 
مجموعه بازار با س��رعتی که پول وارد آن ش��د، رشد 
نکرد و تعداد س��بدگردان ها به اندازه ای که سرمایه در 
این بازار جریان یافت، افزایش نیافت و زیرساخت های 
فنی کارگزاری ها هم با این س��رعت توسعه پیدا نکرد. 
موضع دیگر این اس��ت که در سال های گذشته عمده 
کارگزاری ها کس��ب و کارهای سودآوری نداشتند که 
بتوانند س��رمایه گذاری خود را در توسعه زیرساخت ها 

افزایش دهند.

وی با بیان اینکه از آنجایی که مدت ها است با ارائه 
مجوز کارگزاری جدید موافقت نمی ش��ود، درخواست  
هم برای کارگزاری جدید قابل توجه نیست، گفت: اما 
در بخش راه اندازی سبدگردان های جدید صف بسیار 

طولانی است.
عضو ش��ورای عالی بورس همچنین درباره اثرگذاری 
کاهش 2۰درصدی نرخ کارمزد کارگزاری ها اظهارکرد: 
به هر حال حجم معاملات بورس افزایش چشمگیری 
داشته و میزان معاملات نس��بت به زمانی که آخرین 
مجوزهای کارگزاری ها صادر ش��د، بیش از 1۵۰برابر 

شده  است. 
در ای��ن می��ان ع��ده ای معتقدند ک��ه معاملات در 
ایران گران اس��ت، از س��وی دیگر افرادی که طرافدار 
کارگزاری هس��تند معتقدند که کارگزاری ها به تازگی 
به سوددهی رسیدند و می توانند از محل این سوددهی 

در بخش های زیرساختی و فنی سرمایه گذاری کنند.
وی ادامه داد: همچنین باید توجه داش��ته باش��یم 
ک��ه 3۰درص��د کارمزد به ط��ور مس��تقیم در اختیار 
کارگزاری ها قرار نمی گیرد و به توسعه بازار اختصاص 
می یابد و بلوکه می ش��ود. در هر صورت برخلاف آنچه 
که گفته می شود، شورای عالی در کاهش نرخ کارمزد 
نقش��ی نداش��ته اس��ت و این تصمیم با حضور کانون 
کارگزاری ها در جلس��ات مرتبط با سازمان اخذ شده  

است.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه از آغ��از موج جدید 
صعود ش��اخص بورس خبر داد و گف��ت: در چند روز 
گذشته اصلاح در قالب اصلاح زمانی و دست  به دست 
ش��دن س��هام اتفاق افتاده که این موضوع باعث شده 
 ت��ا بازار خ��ود را آماده م��وج بعدی صعود ش��اخص 

بورس کند.
نوید قدوسی در گفت وگو با ایرنا به علت اصلی رشد 
این روزهای بورس اشاره کرد و افزود: علت اصلی این 
موض��وع وضعیت پولی اقتصاد کلان و افزایش رش��د 
نقدینگی در کش��ور است و مهم تر از آن روندی است 
که نش��ان می دهد در حالا تبدیل شدن فرآیند شبه 

پول به پول هستیم.
وی ادامه داد: با توجه به بالا بودن انتظارات تورمی 
و پایین بودن نرخ س��ود س��پرده ها انگیزه در اقتصاد 
کشور برای نگهداری سپرده های مدت دار کاهش پیدا 
کرده و در نتیجه روند قوی برای تبدیل ش��دن ش��به 
پ��ول به پول اتفاق افتاده که این موضوع تاثیر خود را 

به  شکل های  مختلف در کشور گذاشته است.
به گفته این کارش��ناس بازار سرمایه، روند اتفاقاتی 
که در وضعیت پولی کشور در حال رخ دادن است اثر 

خود را در بازارهای��ی مانند بازار طلا، ارز و 
سکه می گذارد و به مرور شاهد تاثیرگذاری 

آن بر بازار مسکن هم خواهیم بود.
اصلاح ش�اخص بورس به پایان  �

رسید
وی خاطرنش��ان کرد: برخ��ی علت روند 

صع��ودی اخیر ش��اخص بورس در این بازار را رش��د 
پرش��تاب ن��رخ ارز می دانند که از طرفی باعث رش��د 
س��ودآوری ش��رکت ها و از ط��رف دیگ��ر منج��ر به 
افزایش ارزش جایگزینی ش��رکت ها می شود اما باید 
گف��ت چیزی که در اقتص��اد کلان در حوزه پولی در 
ح��ال رخ دادن اس��ت می تواند به عن��وان اصلی ترین 
 عام��ل در رش��د اخی��ر ش��اخص بورس و ن��رخ دلار 

تلقی شود.
وی خاطرنش��ان کرد: سهام ش��رکت های بزرگ به 
محض اینکه خواس��تند وارد فاز اصلاحی ش��وند بازار 
به چش��م یک فرصت خری��د به آنها ن��گاه کرد و به 
سرعت س��هام در حجم بالا خریداری شدند، بنابراین 
 تقاض��ای بالا اج��ازه اص��لاح قیمتی ش��دید به این 

سهام را نداد.

پیش بین�ی  � قاب�ل  ب�ازار  اص�لاح 
نیست

قدوس��ی ب��ا تاکید ب��ر اینک��ه در مورد 
اص��لاح ب��ازار نمی ت��وان چندان ب��ه طور 
دقی��ق اظه��ار نظ��ر ک��رد، گفت: ب��ه نظر 
می رس��د در چن��د روز اخی��ر ب��ا توج��ه 
به دس��ت به دست شدن س��هام اصلاح شاخص بورس 
 انجام ش��ده و اکن��ون خطری در این زمین��ه بازار را 

تهدید نمی کند.
ای��ن کارش��ناس ب��ازار س��رمایه ب��ه عل��ت اینکه 
ش��اخص ب��ورس در کانال یک میلی��ون و ۵۰۰ هزار 
واح��د اصلاح ش��دیدی را تجربه نکرد اش��اره کرد و 
اف��زود: کانال ی��ک میلیون واحد که ش��اخص بورس 
ت��ا مدت ها وارد فاز اصلاحی ش��د ناش��ی از نرخ دلار 
 ب��ود و اکنون قیم��ت دلار با آن زمان قابل مقایس��ه

 نیست.
وی اف��زود: اگ��ر دلار نرخ دلار ب��ه قیمت 18 هزار 
تومان باز می گشت بازار با توجه به مقاومتی که روی 
کان��ال یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد داش��ت اصلاح 
ش��دید را تجربه می کرد و عمده س��هم ها افت حدود 

2۰درص��دی را داش��تند اما به دلی��ل همرمانی ورود 
ش��اخص بورس به کانال 1.۵ میلیون واحد و افزایش 
قیمت دلار، بازار اج��ازه چنین اصلاحی  را مرا مانند 

کانال یک میلیون واحد پیدا نکرد.
حمایت دولت از بورس �

قدوس��ی به حمایت دولت از ب��ورس تاکید کرد و 
اف��زود: حمای��ت دولت در رش��د این روزه��ای بازار 
بس��یار تاثیرگ��ذار بود، در این زمین��ه با حمایت های 
لفظ��ی زمینه اطمینان دهی به بازار را فراهم و فضای 
روانی ب��ازار را تقویت می کند، در کن��ار این موضوع 
برخ��ی از حمایت ه��ای واقع��ی مانن��د کاه��ش نرخ 
 مالی��ات می توان��د در افزایش س��ودآوری ش��رکت ها 

تاثیرگذار باشد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه اظهار ک��رد: اکنون 
اتفاقی معاملات ب��ورس را تهدید نمی کند و می توان 
روند ب��ازار را فعلا صعودی دانس��ت اما گاهی ممکن 
اس��ت اتفاق��ی غیرقاب��ل پیش بین��ی رخ ده��د ک��ه 
به ش��دت ب��ازار را تحت تاثی��ر قرار دهد ب��ه همین 
 دلی��ل نمی ت��وان اظهار نظر قاطع��ی را در این زمینه

 ارائه داد.
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